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SLOVO STAROSTY

Vážení a milí spoluobčané,
předvánoční číslo Zpravodaje, které se 

Vám dostává do rukou, potvrzuje, že uply-
nulý půlrok přinesl do Nedvědice a na 
Pernštejn spoustu událostí, které se nás 
dotýkají, jistě také problémů, které řešíme. 
Dozvíte se o plánovaných akcích, jejichž 
realizace se rozbíhá. 

Stavebnictví se poslední dobou nese 
v duchu dokončování projektů. Jsem rád, 
že některé, dříve rozběhnuté už zdárně 
spějí ke svému cíli. Opět tak bude více 
prostoru pro uskutečňování nových zá-
měrů. Na poslední administrativní tečku, 
tím mám na mysli kolaudaci, čeká projekt 
rozšíření hřbitova. Projekt byl úspěšně 
dokončen a slavnostní požehnání vznik-
lých hrobových míst proběhne v jarních 
měsících příštího roku.

Dokončení rekonstrukce historického 
domu čp. 32 nám taktéž klepe na dveře. 
Připravujeme pro Vás bohatý program, 
který si budeme moci společně užít a pro-
hlédnout si vše, co bude sloužit místním 
i návštěvníkům.

Pátek 11. října se stal velkým milníkem 
pro všechny členy sboru i jednotky Sboru 
dobrovolných hasičů Nedvědice. V tento 
den převzal městys do svého majetku no-
vou cisternovou automobilovou stříkačku 
od firmy THT Polička na podvozku Tatra. 
Cisterna byla pořízena za významné pod-
pory Ministerstva vnitra ČR a dotace Jiho-

moravského kraje. Oficiální představení 
pro veřejnost proběhne po zaškolení ob-
sluhy a zařazení do akceschopnosti míst-
ní jednotky. To vše u příležitosti výročí 
150 let založení SDH, které se uskuteční 
během příštího roku. Chtěl bych touto 
cestou popřát nové hasičské cisterně i je-
jím strojníkům mnoho šťastných kilome-
trů bez nehod, kdy budou pomáhat chrá-
nit majetky a životy nás všech.

A nyní již k těm zmíněním budoucím 
cílům. Hlavním projektem pro násle-
dující období se stává demolice objektů 
bývalého zimního stadionu a objektu bý-
valého areálu uhelných skladů. Ledová 
plocha byla naposledy v provozu v roce 
2013, tedy před jedenácti lety. Od té 
doby neudržovaný areál chátral, tech-
nologie a zařízení byly již demontovány 
v minulosti. Současný vzhled zmiňované 
lokality hyzdí střed obce, hrozí reálné ne-
bezpečí zranění osob, které by se v těchto 
místech pohybovaly. V rámci bouracích 
prací bude odstraněna kotelna včetně 
garáže, retenční nádrž a teplovodní roz-
vody, přístřešek, komplet budova ša-
ten, dále hrací plocha včetně mantinelů, 
osvětlení a technologických kanálů. Po-
dobný zásah čeká bývalý areál uhelných 
skladů včetně objektu zázemí. To vše za 
významné dotační podpory ze strany Mi-
nisterstva pro místní rozvoj. Budování 
nového, moderního sportovně relaxační-

ho areálu s širokým využitím je napláno-
váno do několika etap.

K 31.12. 2024 ukončí své působení v ZŠ 
a MŠ Nedvědice paní Mgr. Eva Šimečková, 
ředitelka školy. Přes toto nečekané roz-
hodnutí bych jí chtěl upřímně poděkovat 
za vše, čím přispěla k rozvoji nedvědic-
kých vzdělávacích institucí. Dle mého ná-
zoru se za její působnosti mnohé povedlo 
a zrealizovalo. Z organizačních důvodů 
byl dočasným vedením pověřen zástupce 
ředitele pan Mgr. Petr Punčochář, a to do 
doby jmenování nového ředitele vyplýva-
jícího z vyhlášeného konkurzního řízení. 
To proběhne v první polovině příštího 
roku. Přeji panu zástupci během tohoto 
náročného období hodně zdaru a síly.

Máme za sebou opět celý kalendářní 
rok a pevně věřím, že každý z nás si v něm 
našel kousek dobrého. Nadcházející ob-
dobí Vánoc patří k těm nejkrásnějším. Bi-
lancujeme ve svém osobním i pracovním 
životě. 

Všem občanům Nedvědice a Pernštejna 
přeji vánoční svátky prosvětlené radostí 
a štěstím. Děti se snad dočkají i sněhové 
nadílky. Do nového roku jako tradičně 
popřeji osobní pohodu a především všem 
pevné zdraví.

Petr Konečný

Nový hřbitov Kabiny zimního stadionu

Interiér strojovny
Zimní stadion

Foto: Petr Konečný
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RMN neschválila

1. Pronájem části pozemku 52/2 v k. ú. 
Nedvědice pod Pernštejnem o rozloze 
86 m2.

RMN vzala na vědomí

1. Výroční zprávu o činnosti školy za 
školní rok 2023 – 2024 ZŠ a MŠ Ned-
vědice.

2. Rezignaci Mgr. Evy Šimečkové na 
funkci ředitele ZŠ a MŠ Nedvědice ke 
dni 31. 12. 2024.

RMN jmenovala

1. Ředitelem ZŠ a MŠ Nedvědice na ve-
doucí pracovní místo bez konkurzní-
ho řízení na dobu určitou od 1. 1. 2025 
do doby jmenování ředitele na zákla-
dě vyhlášeného konkurzního řízení 
Mgr. Petra Punčocháře.

RMN schválila

1. Rozpočtová opatření číslo 6, 7, 8, 9, 
10, 13 a 15/2024.

2. Podání žádosti o dotaci s názvem De-
molice objektů v lokalitě stadion – Ned-
vědice.

3. Přijetí dotace a Smlouvu o poskytnutí 
dotace z rozpočtu JMK ve výši 98 tis. 
Kč na realizaci projektu Pořízení věc-
ných prostředků požární ochrany.

4. Pronájem jídelny sokolovny dne 13. 7. 
2024 panu J. Pokornému za účelem 
uspořádání soukromé akce dle plat-
ného ceníku městyse.

5. Pronájem sokolovny dne 19. 10. 2024 
panu D. Stachovi za účelem uspořádá-
ní komerční akce dle platného ceníku 
městyse.

6. Dodatek č. 5 ke Smlouvě o dílo na akci 
Rozšíření hřbitova v Nedvědici.

7. Dodatek č. 4 ke smlouvě o dílo na akci 
Rekonstrukce historického domu čp. 32 
Nedvědice.

8. Odměnu ředitelce ZŠ a MŠ Nedvědice.
9. Pronájem sokolovny třídě Jasan Zá-

kladní školy ZaHRAda Tišnov dne 4. 10. 
2024 a zároveň prominula nájemné.

10. Smlouvu o poskytnutí dotace z roz-
počtu JMK ve výši 105 tis. Kč na rea-
lizaci projektu Slavnosti Pernštejnského 
panství 2024.

11. Pronájem jídelny sokolovny dne 16. 8. 
2024 paní J. Koukolové za účelem 
uspořádání soukromé akce dle plat-
ného ceníku městyse.

12. Pronájem jídelny sokolovny dne 3. 5. 
2025 paní Y. Leidové za účelem uspo-
řádání soukromé akce dle platného 
ceníku městyse.

13. Zveřejnění záměru pronájmu soko-
lovny na cvičení jógy.

14. Pronájem sokolovny na cvičení jógy 
paní M. Skoumalové dle platného ce-
níku městyse.

15. Zveřejnění záměru pronájmu soko-
lovny na cvičení HIIT.

16. Pronájem sokolovny na cvičení HIIT 
paní I. Brychtové dle platného ceníku 
městyse.

17. Pronájem sokolovny ve dnech 28.–29. 8. 
2024 paní E. Čepičkové za účelem kon-
certu DPS Labyrint a zároveň prominula 
nájemné.

18. Pronájem sokolovny dne 11. 10. 2024 
pro Freedom Art z. s. za účelem uspo-
řádání akce Mezinárodní den tance 
a zároveň prominula nájemné.

19. Pronájem prostoru obřadní síně dne 
15. 11. 2024 pro Zahrádkářský svaz 
Nedvědice za účelem uspořádání 
přednášky o pěstování ovoce a zeleni-
ny a zároveň prominula nájemné.

20. Dar z rozpočtu městyse pro Zahrádkář-
ský svaz Nedvědice ve výši 10 000 Kč.

21. Dar z rozpočtu městyse pro SH ČMS 
SDH Nedvědice ve výši 9 850 Kč.

22. Dar z rozpočtu městyse pro Myslivecký 
spolek Sejřek – Skorotice ve výši 4 000 Kč.

23. Zveřejnění prodeje cisternové auto-
mobilové stříkačky Tatra T815.

24. Zveřejnění prodeje nepojízdného 
osobního vozu ŠKODA Fabia.

25. Zveřejnění záměru prodeje parcely 
č. 576, 379, 381 a 383 v k. ú. Nedvědi-
ce pod Pernštejnem.

26. Prodej nepojízdné Škody Fabie panu 
M. Havlíčkovi za cenu 3 500 Kč.

27. Dar z rozpočtu městyse pro MRS poboč-
ný spolek Nedvědice ve výši 5 000 Kč.

28. Dodatek č. 5 ke smlouvě o dílo na akci 
Rekonstrukce historického domu čp. 32 
Nedvědice.

29. Dary z rozpočtu městyse na Turnaj ve 
stolním tenise do výše 5 000,- Kč.

30. Pronájem jídelny sokolovny dne 
30. 11. 2024 paní O. Vacenovské za 
účelem uspořádání soukromé akce dle 
platného ceníku městyse.

31. Pronájem části historického domu 
čp. 32 a jeho okolí v termínu od 
29. 11. do 1. 12. 2024 pro SKASAN za 
účelem uspořádání akce pro veřejnost 
Adventní trhy pod Pernštejnem a záro-
veň prominula nájemné.

32. Pronájem jídelny sokolovny dne 13. 12. 
2024 spolku 1. RK Nedvědice z. s. za 
účelem uspořádání výroční členské 

schůze a zároveň prominula nájemné.
33. Pronájem areálu u rybníka dne 1. 8. 

2025 panu R. Flesarovi za účelem re-
alizace komerční akce zábavy – disko-
téky dle platného ceníku městyse.

34. Pronájem sokolovny dne 17. 5. 2025 
panu D. Stachovi za účelem realizace 
komerční akce Setkání na pohodu 10 
dle platného ceníku městyse.

35. Pronájem sokolovny paní J. Pechové 
dne 18. 1. 2025 za účelem uspořádání 
soukromé oslavy dle platného ceníku 
městyse.

36. Přesun částky 2 300 Kč z projektu Den 
tance na projekt Slavíme 10 let pro Fre-
edom Art z. s.

37. Dar z rozpočtu městyse Nedvědice ve 
výši 10 000 Kč pro obec Ujčov na ve-
řejnou sbírku na opravu kostela svaté-
ho Václava na Dolním Čepí.

38. Dar z rozpočtu městyse Nedvědice ve 
výši 30 000 Kč pro obec Bělá pod Pra-
dědem na veřejnou sbírku k řešení po-
povodňové situace.

ZPRÁVY Z RADNICE

Od posledního vydání Zpravodaje zasedala Rada městyse Nedvědice celkem 16x a projednala následující záležitosti:

Informace z jednání rady městyse

Petr Konečný

Informace z jednání zastupitelstva městyse

Od posledního vydání Zpravodaje zasedalo Zastupitelstvo městyse Nedvědice 2x a projednalo následující záležitosti:

ZMN schválilo

1. Účetní závěrku městyse Nedvědice se-
stavenou 31. 12. 2023.

2. Výsledek hospodaření rozpočtové čin-
nosti městyse Nedvědice za rok 2023 

ve výši 10 775 800,54 Kč a jeho převod 
na účet 432 (výsledek hospodaření 
předcházejících účetních období).

3. Výsledek hospodaření hospodářské 

činnosti městyse Nedvědice za rok 
2023 ve výši 866 370,04 Kč a jeho 
převod na účet 432 (výsledek hos-
podaření předcházejících účetních 



5

období) a následný převod na účet 
rozpočtové činnosti městyse.

4. Závěrečný účet městyse za rok 2023 
včetně zprávy o výsledku přezkou-
mání hospodaření za rok 2023, a to 
bez výhrad.

5. Smlouvu o příspěvku a zajištění do-
tačního řízení ve věci spolufinanco-

ZMN vzalo na vědomí

1. Rozpočtové opatření číslo 3, 4, 6, 7, 8 
a 9/2024.

vání sociálních služeb v síti ORP Tiš-
nov pro rok 2024.

6. Obecně závaznou vyhlášku městy-
se, kterou se stanovují pravidla pro 
pohyb psů na veřejném prostranství 
v městysi.

7. Rozpočtové opatření číslo 12/2024. Petr Konečný

ZPRÁVY Z KOMISÍ

My, kteří máme rádi vycházky kolem 
Pernštejna, jsme v uplynulých měsících 
se zájmem sledovali dění kolem téměř 
stoleté aleje, která roste podél jedné z na-
učných stezek a je popsána na jedné z in-
formačních tabulí takto: „Alej stovky dubů 
podle vzpomínek lesníků velkostatku Pernštejn 
nechal vysadit Vladimír, hrabě Mittrowský, 
v roce 1928 při příležitosti 100. výročí získá-
ní panství a hradu Pernštejna do plného vlast-
nictví rodu Mittrowských. Ve stejném roce 
navštívil hrad Pernštejn na své cestě po Mo-
ravě prezident T. G. Masaryk. Dubová alej 
sloužila jako zpevnění lesní cesty, která byla 
upravována po dokončení stavby železnice 
(1903–1905). Počet dubů již není komplet-
ní, přesto je významnou ukázkou kombina-
ce praktického, krajinářského i historického 
myšlení našich předků. Z cesty jsou zajímavé 
výhledy na hradní palác. Duby byly oblíbe-
ným stromem zdejší lesní správy, jejíž vedení 
bylo až do roku 1945 většinou německé. Vedle 
památných dubů se na této cestě setkáváme 
s buky, javory a krásně vzrostlými smrky.“ 

Náš zájem o tuto alej vzrostl poté, kdy 
jsme se dozvěděli, že Lesy ČR požádaly 
27. 6. 2024 o stanovisko k záměru odtě-
žení celkem 87 dubů, 1 lípy a 1 smrku ros-
toucích na lesním pozemku v katastrálním 
území Sejřek. Nechtěli jsme se smířit s tím, 
že bude tato alej, která má vysokou kulturní 
hodnotu, najednou pryč. Když opadly emo-
ce a my jsme šli alej důkladně prozkoumat, 
zjistili jsme, že kácení bude pravděpodobně 
nevyhnutelné, protože stromy jsou naruše-
né a hrozí jejich pád na železniční trať, což 
se nedávno v jednom případě i stalo.

Dubová alej znovu vyroste

Městský úřad v Bystřici nad Pernštej-
nem, odbor životního prostředí, svolal na 
úterý 24. 9. 2024 ústní jednání s místním 
šetřením, na které byl přizván i městys 
Nedvědice zastoupený starostou P. Ko-
nečným. Souhlasné stanovisko s těžbou 
výše zmíněné aleje bylo vydáno 7. 10. 
2024. Přestože se alej nezachrání, byly 
stanoveny tyto podmínky pro zmírnění 
dopadu na okolní ekosystém:

1. Stromy dubů budou káceny na vysoké 
pařezy výšky cca 1,5 m, které budou na 
pozemku ponechány k samovolnému 
rozpadu. 

2. Alej bude v celém rozsahu obnovena 
výsadbou 100 ks odrostků dubu letní-
ho výšky cca 1 m v místech mezi pone-
chanými vysokými pařezy původních 
stromů dubů. Celá výsadba (řada) bude 
posunuta cca 0,5 m za stávající linii ká-
cených stromů (posun směrem od ces-
ty). Před výsadbou bude zkypřena větší 
výsadbová jáma, nežli je kořenový sys-
tém odrostku. Kmínky stromků budou 
natřeny bílou barvou proti poškození 
mrazem. Tento nátěr bude dle potřeby 
v následných rocích obnovován. Pro-
tože se jedná o exponované stanoviš-
tě, bude každý odrostek zajištěn 3 kůly 
s ochranou proti okusu a poškození 
zvěří, např. cca 1,6 m vysokým pletivem 
umístěným na kůlech a zapuštěným cca 
10 cm do země proti podhrabání zvě-
ří. V případě přísušku bude v prvních 
třech letech zajištěna zálivka sazenic. 
Odumřelé a poškozené sazenice budou 

nahrazovány novými do doby zajištění 
růstu a prosperity všech jedinců dubo-
vé aleje.

3.  Po zajištění kultury (ujmutí odrostků) 
bude do budoucna zajištěna následná 
péče spočívající především v provedení 
výchovného řezu pro zapěstování zdra-
vých alejových stromů.

Závěrem zbývá jen doufat, že pokud vše 
dobře dopadne, budou se naši potomci za 
několik desetiletí těšit ze vzrostlých dubů 
tak, jako jsme měli tu možnost my.

S využitím dostupných dokumentů zpracovala 
Blanka Dračková

Foto: Blanka Dračková



6

Na poznávání není nikdy pozdě

Noc s literaturou

Výstava fotografií Miloše Neči (obřadní síň, 29. 6. – 7. 7. 2024)

Každý člověk vnímá pouto k rodné-
mu kraji s různou intenzitou. Žijete 
či žili jste v něm se svými rodiči, blíz-
kou rodinou. Probíráte jej při setkání 
s přáteli. Vnímáte ho všemi smysly při 
pravidelných i náhodných procház-
kách… Hodně velkou váhu má určitě 
poznávání historie toho kusu země, 
který nazýváme svým domovem.

Že to tak opravdu může být, do-
kazují historické přednášky, v nichž 
se Mgr. Aleš Flídr věnuje sakrálním 
stavbám v údolí řeky Svratky. Třetí 
pokračování proběhlo 22. listopadu opět 
v nedvědické sokolovně. Posunujeme 
se proti proudu i po proudu Svratky a pu-
tujeme obdobím rané a vrcholné gotiky. 
Prostřednictvím předkládané obrazové 
dokumentace nahlížíme do interiéru za-
chovaných staveb, přínosný je pohled na 
nákresy půdorysů i jejich vývoj v čase. 
Občas lovíme v paměti unikátní detaily 

portálů, okenních ostění či freskových vý-
jevů. Říkáme si, že jsme je určitě přehléd-
li, a tak máme důvod se na citovaná místa 
osobně vrátit a hledat, poznávat, obdivo-
vat. Výklad A. Flídra dovede totiž opravdu 
nadchnout, třeba širokými souvislostmi, 
které spojuje v pozoruhodnou historic-
kou mozaiku, nebo uváděním nejaktuál-
nějších záběrů z právě probíhajícího ar-

cheologického průzkumu, viz kostel 
sv. Václava v Dolním Čepí. Doplnili 
jsme si fakta o unikátní stavbě víto-
chovského kostelíka, kdo by čekal tak 
výjimečný interiér v kostele v Dalečí-
ně nebo geografickou složitost koste-
la sv. Stanislava v Osikách. Doporučit 
lze návštěvu Bobrůvky, Žďárce, novo-
městského kostela sv. Kunhuty. Ne-
budu vyjmenovávat všechny stavby 
zmíněné při výkladu, skutečností ale 
je, že lektor k nám byl pozván na sólo 
přednášku. Posluchači svou soustře-

děnou pozorností a nadstandardním zá-
jmem dokázali, že přednášky pokračují. 
Nenechte si ujít čtvrtou, závěrečnou část. 
Můžete ji vyslechnout a zhlédnout v pá-
tek 28. února 2025. Zveme vás opět na 
17. hodinu do nedvědické sokolovny. 

Libuše Císařová
za KKS

Odpověď na otázku, proč rádi čteme, 
může mít řadu podob. Toužíme ponořit 
se do strhujících příběhů, rozšířit svoje 
znalosti, orientovat se v reálných či smyš-
lených dobách, obdivovat přírodní krásy, 
hledat nové cíle poznávacích výletů… 

Ať tak či onak, příležitost pro takové 
setkání s knihami a nad knihami přinesla 
Noc s literaturou, kterou na pátek 18. říj-
na připravily Libuše Císařová a Eva Zema-
nová. Prostor obřadní síně v historickém 
domě čp. 32 obsadily více jak dvě stovky 
titulů, byly rozděleny podle žánrů a obsa-
hu, vedle sebe se ocitli čeští a světoví sou-
časní autoři. Řeč byla o části přinesených 
svazků, dalšími bylo možno zalistovat. 

Procházet se mezi fotografiemi pana 
Miloše Neči je jako ocitnout se vedle něj 
na místech, která sledoval přes objektiv 
svého fotoaparátu a která měl tak rád. 
Obrázky nepotřebují upřesňující souřad-
nice, naopak, vybízejí nás k tomu, aby-
chom hledali, odkud že je ten který sní-
mek pořízen. Náladové záběry z přírody 
evokují pocity, které člověk prožívá během 
jednotlivých ročních období. Podzimní 
cesta kolem Svratky pod Horou, oranžové 
keře remízků kdesi nad Chlébským, zim-

ní Jedlová zachycená od domu Nečových 
z Nové Čtvrti. Fotogenický hrad Pernštejn 
i nedvědická zákoutí se nikdy neomrzí. 
Některé fotografie už nabyly i cenu histo-
rických dokumentů, protože čas se posu-
nul a mnohá místa dnes vypadají docela 
jinak. Působivým detailem Nečových fo-
tografií jsou světlo a barevné kontrasty. 
Kolekci 45 fotografií připravila a zapůjčila 

nejbližší rodina Nečových. Při samotném 
zahájení výstavy citoval pan Jiří Šmíd au-
tentické vzpomínky paní Zdeny Nečové, 
která je pohotově komentovala. Humorné 
postřehy Miloše Neči mladšího nás vrátily 
do doby, kdy jsme autora fotografií mohli 
potkávat na Městečku či v bezprostředním 
okolí. Zalistovali jsme i tradičními kalen-
dáři sestavovanými fotografem po řadu let 
pro potěšení své i všech obdarovávaných. 
Přátelskou atmosféru vernisáže podtrhly 
tóny současných hudebních skladeb před-
nesené houslistkou Lenkou Macháčkovou. 
Nečekaným dárkem pro přítomné bylo ně-
kolik desítek fotografií, které s sebou při-
nesla paní Nečová a nechala je k volnému 
rozebrání. I druhá sada během týdne, kdy 
výstava probíhala, zmizela. Co více může 
svědčit o vztahu a úctě k autorovi?

Libuše Císařová, za KKS

Šanci poznat nové autory a jejich 
tvorbu ještě rozšířily půvabné 
dortové krabičky, které v sobě 
ukrývaly ukázky z konkrétních li-
terárních děl. Každý z poslucha-
čů si mohl vybrat a „ochutnat“ 
knižní dobrotu.

Milý dárek přinesla paní Mar-
cela Tálská v podobě neuvěřitelně 
propracovaných knižních záložek 
s mandalovými motivy. Děkuje-
me! Společnost knih nikdy ne-
zklame, jejich svět nezná hranice, 
procházet jím znamená i sdílet 
svoje pocity a otázky se stejně na-
laděnými lidmi. Díky za to. Komise kulturní a sportovní

Foto: Blanka Dračková

Foto: Blanka Dračková

Foto: Petra Zbořilová
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Divadlo v sokolovně aneb „pecky“ přímo u nosu

Slavnosti Pernštejnského panství 2024

Slavnosti navázaly úspěšně na tradiční 
„otevření“ prázdninových dní, i když je-
jich letošní datum bylo datum červnové, 
které si ještě mnozí z nás spojují s koncem 
školního roku. Ale protože i letošní škol-
ní rok byl v kalendáři vyznačen o trochu 
dříve, nebylo nač čekat. Školní a školkové 
děti by se nám mohly rozjet na prázdni-
nový program, a proto i začátek Slavností 
byl posunut na 28. 6. 2024. Slavnosti tr-
valy tentokráte tři dny. A že to byly nabi-

té tři dny! Zábavy, koncerty, vystoupení 
dětí ZŠ a MŠ Nedvědice, soutěže, progra-
my pro děti, výstavy, nohejbalový turnaj, 
běh pro Lékaře bez hranic, malování na 
obličej, přehlídka dravců a samozřejmě 
spousta dobrého jídla a pití, které za-
jišťovaly, tak jako už minulý rok, místní 
nedvědické spolky. Také okolní obce ne-
zůstaly pozadu a buď programem, nebo 
alespoň zpřístupněním místních kapliček 
a kostelů se do akce zapojily. Vždy je pro-

stě z čeho vybírat a navíc, když vstupné je 
dobrovolné, to by byla jistě škoda nepřijít 
se aspoň podívat, posedět s přáteli, popo-
vídat… Nestihli jste to letos? Nevadí! Slav-
nosti 2025 už ťukají na dveře a ten, kdo 
bude mít dost odvahy, ten ty dveře jistě 
otevře, aby byl překvapen, co za nimi ob-
jeví! Těšíme se na vás!

Komise kulturní a sportovní

Kdo by rád nechodil do divadla! 
Co jsem se však naposlouchala pozná-
mek, jak je to náročné, když se má člověk 
za kulturou dopravit, jak je to zdlou-
havé... A tak jsme si v kulturní komisi 
na začátku jejího působení řekli: Dost! 
My to divadlo přivedeme sem k nám, do 
Nedvědice. A povedlo se! Již několikátou 
sezónu mají možnost nejen nedvědičtí 
občané dvakrát za rok zavítat do místní 
sokolovny, aby zhlédli úžasná představe-
ní, ve kterých vystupují vždy skvělí herci 
a herečky, co nás svými výkony prostě 
strhávají! Není to paráda, když „velké“ 
divadelní hvězdy jezdí za vámi?

Po loňském roce, kdy představení byla 
mnohdy i o vážnějších tématech, jsme 
si to letos vynahradili pořádnou porcí 
humoru. Komu netryskaly slzy smíchu 
při představení Hrdý Budžes, ten na něm 
prostě nebyl. Bára Hrzánová – to je zkrátka 
živel! O její komičnosti není vůbec pochyb 
a excelentní ztvárnění šestileté holčičky 
žijící v komunisticky sevřeném světě je 
jistě rolí, která jí byla šitá doslova „na 
tělo“. Zasloužený potlesk ve stoje trval 
opravdu dlouho!

Pak nás Caveman zavedl do paralelních 
a přesto tak odlišných světů muže a ženy. 
Je jedno, jaká je doba – kamenná, bron-

zová, středověk anebo současnost, vždy 
se tyto světy střetávají, doplňují, potřebu-
jí a prolínají tak, že nelze než se obdivovat 
tomu, jak dlouho nám to spolu vydrželo.

Tímto vás zveme na další porci nezapo-
menutelných výkonů, legrace, přemýšle-
ní, sentimentu, ale hlavně zábavy! V pá-
tek, 9. května 2025, k nám opět zavítá 
paní Simona Stašová s báječnou divadelní 
hrou Na Zlatém jezeře. Rozhodně si to 
nenechejte ujít!

Ilona Lukášková
za KKS

Dance Style BnP
Foto: Petra Nováková ml.

Ukázky sokolnictví
Foto: Matěj Válka

Vystoupení dětí z MŠ 
Foto: Eva Zemanová

Vystoupení žáků ze ZŠ
Foto: Eva Zemanová
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Tenisový turnaj ve čtyřhře

Tenis je letní sport, alespoň u nás v Ned-
vědici. Kurt v Benátkách, jak bývá označo-
ván, poskytuje těm, kteří mu holdují, dob-
ré podmínky. Pamětníci si vybaví, že tenis 
se kdysi hrál ve Žlíbkách, u fotbalového 

hřiště, posléze na sokolovně. Nadšenci pro 
tenisovou hru se o jediný současný kurt 
soustavně a vytrvale starají. Pustili se i do 
rekonstrukce jeho povrchu. Letos se roz-
hodli uspořádat turnaj ve čtyřhře, usku-
tečnil se v sobotu 31. srpna 2024. Dvanáct 
hráčů bylo rozděleno do dvou 
skupin, losem se poskládalo 
šest dvojic. Systém hry každý 
s každým, zápas na 5 gamů, 
prověřil fyzickou i psychickou 
připravenost hráčů. Turnaj 
byl velmi vyrovnaný, o vítězi 
rozhodl vzájemný zápas prv-
ních dvou deblů v celkovém 
pořadí. Vysoké teploty a pá-
lící slunce ještě více odčer-
pávaly cenné síly, takže bylo 
třeba energii pečlivě dopl-
ňovat. K tomu sloužil stánek 
s občerstvením. Dobré nála-

V období od června 2024 do listo-
padu 2024 nás opustili: 

Miroslav Ostrý
Miloš Nováček
Jaromír Bednář
Josef Burýšek
Josef Řehůřek
Marie Hrstková
Eva Zemanová

BLAHOPŘEJEME!MNOHO RADOSTI 
A ŠTĚSTÍ DO ŽIVOTA
PŘEJEME: Všem oslavencům narozeným v měsících červen – listopad přejeme především 

pevné zdraví, hodně štěstí a spokojenosti do dalších let.

65 let
Miroslav Břenek
Jana Dvořáková
Anna Ovádková
Jiří Prudký
Marta Pokorná
Petr Trčka
Eva Zemanová
Hana Dolíhalová

70 let
Helena Drechslerová
Jitka Belžiková
Jiří Dolíhal
Danuše Dufková

75 let
Eva Kirchnerová

Antotnín Čepička
Ladislav Urbánek
Zdena Bartošová
Jaroslava Klusáková
Jana Vázlerová
Václav Belžík

80 let
Slavomír Klusák
Anna Rozsochatecká
Margita Boťanská

85 let
Iva Holá
Zdeněk Sádecký
Vlasta Večeřová
Naděžda Životská
Emílie Mládková

90 let
Jaroslav Lukas
Drahomíra Navrátilová
 
93 let
Věra Vítkovičová

94 let
Felix Cibulka
Marie Kotlánová

97 let
Helena Vybíralová

Jáchymu Pečinkovi

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Nohejbalový turnaj SPP 2024

V rámci sportovního programu letošních SPP se v sobotu 
29. 6. odehrál tradiční nohejbalový turnaj trojic. Přihlásilo se 
pět týmů z Nedvědice a okolí, jeden tým ze Žďáru nad Sázavou. 
Máme radost, že devět místních mladších kluků nepodcenilo 
přípravu a chodili před turnajem trénovat na hřiště za školou. 
Oproti loňskému roku bylo vidět velké zlepšení. Hrálo se sys-
témem každý s každým na dva sety. Byli jsme svědky několika 
krásných a vyrovnaných zápasů. Výsledné pořadí není nejdůle-
žitější. Na turnaji panovala sportovní pohoda a radost ze hry. 

 Komise kulturní a sportovní

dě opravdu nic nescházelo. Nad rivalitou 
a tvrdým soupeřením zvítězila krásná hra 
zvaná „bílý sport“. 

Komise kulturní a sportovní

Tenisový turnaj Foto: Dana Fliglová

Nohejbalový turnaj
Foto: Matěj Válka
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SPOLKY A ORGANIZACE

Jak se nám daří v Jasanu?
Letošní školní rok jsme zahájili s po-

četnou skupinkou prvňáčků a několik 
nových dětí přibylo i do vyšších ročníků. 
O to více času jsme zpočátku věnovali na-
stavování pravidel. Bez této „investice“ 
by nebylo možné nastolit prostředí vzá-
jemného respektu a klidného pracovního 
prostředí ani chtít po žácích, aby si samo-
statně každý den ráno naplánovali, čemu 
se budou věnovat ve školním čase. Tak to 
u nás totiž chodí.

Učíme se v Jasanu
Ranní kruh slouží ke vzájemnému sdí-

lení zážitků. Po něm následují ukázky, 
na které se děti zapsaly, a bloky samostat-
né práce. Zatímco na ukázkách průvod-
kyně procházejí s dětmi novými tématy 
z jednotlivých oblastí, během samostatné 
práce si děti vybírají, čemu a jakou formou 
se budou věnovat. Mohou pracovat samy 
nebo ve skupinkách, tvořit na daná téma-
ta vlastní projekty, pracovat s pomůcka-
mi, vyplňovat pracovní listy či sešity a tak 
dále. K ruce jsou jim asistentky, které 
mohou pomoci s výběrem nebo se s nimi 
zapojit do činnosti a podpořit je tam, kde 
je to potřeba. Děti se učí samy hospodařit 
se svým časem, dělají přestávky, kdy po-
třebují, mohou pobýt chvíli i na zahradě. 
Vše má jasně danou strukturu a řád, a při-
tom je zachovaná obrovská míra autono-
mie a volnosti výběru.

 
Sebeřízenost! Co to je?
Zodpovědnost je u nás vědomě pře-

nášena na děti, to ony jsou tvůrci svého 
vzdělávání a životní cesty. Nejsou po-
nechány bez naší zpětné vazby, ale silně 
převažuje sebehodnocení. Poté, co děti 
projdou s průvodkyněmi určitým téma-
tem a procvičí si dovednost při samostat-
né práci, dostanou k vypracování ověřo-
vací listy. Na nich si zkusí, nakolik danou 
oblast zvládly. Samy si podle klíče opraví 
svůj test a zaznamenají graficky do sešitku 

„Co už umím“, na kolik se jim to podařilo. 
S průvodkyněmi vyhodnotí, zda je třeba 
na tématu ještě pracovat a jaké pomůcky 
a aktivity jim s tím mohou pomoci, nebo 
už je možné jít dál ke složitější látce.

 
Svět je pestrý a lidé v něm taky
Velkou pomocí je nám také Sercan, náš 

dobrovolník z Turecka. Vnáší do školy cizí 
jazyk. Děti se denně setkávají s potřebou 
komunikace v angličtině. A každý se s ním 
snaží domluvit, protože Sercan přichází 
s nabídkou zajímavých aktivit a je s ním 
zábava. Žáci také skrze dobrovolníky ze za-
hraničí přirozeně poznávají, že se nemusí 
obávat kulturních odlišností a zkušenost 
s nimi je obohatí. Mezi nejoblíbenější dny 
patří ty, kdy děti vaří spolu s dobrovolníky 
pochutiny typické pro jejich země.

 

Od září v tom lítáme
Všechny oblasti života mají u nás ve vý-

uce důležitou roli. Děti se samozřejmě učí 
číst, psát a počítat. To vše uplatňují také 
v poznávání světa kolem sebe v předmětu, 
který nazýváme kosmická výchova. A od 
září skutečně létáme v kosmu. Poznávali 

jsme taje vesmíru, jeho vzniku, vesmírných 
těles, planet i tajemství zrodu naší planety 
Země. Navštívili jsme mobilní planetárium 
a děti své poznatky uplatnily při prostoro-
vé tvorbě modelů sluneční soustavy, fází 
Měsíce i raket, které do vesmíru vzlétly.

Tak, jak zkoumáme taje kosmu, zkou-
máme i taje vlastní. Věnujeme se po-
chopení vlastních emocí a práci s nimi. 
Pracujeme na tom, jak sdílet s ostatními 
vlastní myšlenky, nápady i to, co se nám 
nelíbí. Učíme se společně komunikaci 
a vzájemnému naslouchání. Uvědomuje-
me si pravidla třídy a ladíme je s vlastním 
pochopením vztahů mezi lidmi a k pro-
středí, ve kterém žijeme.

Se staršími ročníky se bavíme o de-
mokracii, učíme se porozumět politice, 
evropským souvislostem, řešíme otázky 
míru a válečných konfliktů. Uchopujeme 
svět jako celek v souvislosti s individuali-
tou každého z nás.

 
Nedvědice s přesahem
Za možností sebeřízeného vzdělání, 

respektujícího přístupu a rodinného zá-
zemí k nám jezdí děti např. i z Olešni-
ce, Kunštátu, Bystřice nad Pernštejnem 
či Hradčan. Celý den se dětem plně věnují 
lidé, kteří si tuto cestu vybrali z vlastního 
přesvědčení a spolu s dětmi den za dnem 
hledají cesty, jak nejlépe naplnit očekává-
ní, která před nás život klade s laskavostí 
a úctou k sobě i okolí. 

 Pokud k nám chcete nakouknout, sr-
dečně vás zveme 22. 2. 2025 na Pohád-
kový čaroles, stezku plnou zábavných 
úkolů, kterou s našimi dětmi, průvodci 
a rodiči každoročně chystáme cestou na 
hrad Pernštejn. Nebo přijďte na návštěvu 
přímo do školy na adrese Nedvědice 61 
dne 6. 3. 2025 na den otevřených dveří. 
Rádi vám vše ukážeme.

Jitka Nesvadbová 
asistentka ZŠ ZaHRAda 

detašované pracoviště Jasan

Jak se nám daří v Jasanu

Foto: Archiv Jasan
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Turecký dobrovolník přináší do Nedvědice kus Turecka

Dobrý den, milí čtenáři z Nedvědi-
ce! Jsem Sercan, dobrovolník z krásné 
krajiny Turecko, nadšený, že se s Vámi 
mohu podělit o svou cestu, kterou proží-
vám zde v Jasanu v Nedvědici. Je to ne-
uvěřitelně vřelá a inspirativní zkušenost 
a jsem opravdu vděčný za každou chvíli, 
kterou mohu strávit v této úžasné komu-
nitě. V Jasanu mě přivítali s otevřenou 
náručí a každý den mi umožnili propojit 
se, učit a hlavně učit se. Jako dobrovolník 
s hlubokou láskou k práci s dětmi trávím 
dny tím, že pomáhám žákům procvičo-
vat si angličtinu, zapojuji je do školních 
aktivit a jsem k ruce učitelům, kdekoli je 
potřeba. Sdílíme smích, řešíme nové vý-
zvy a zažíváme nezapomenutelné akce, 
jako je třeba Škola v přírodě. Tyto zku-
šenosti jsou skutečně potěšením, sblížily 
nás a udělaly z každého dne dobrodruž-
ství. Jedním z nejdůležitějších úkolů byla 
schopnost překonat jazykovou bariéru 
s dětmi. Měl jsem to potěšení studovat 

předtím dva roky v České republice, což 
mi umožnilo získat dostatečnou znalost 
českého jazyka. I když většinou mluvíme 
anglicky, díky možnosti použít češtinu 
je naše komunikace hladší a osobnější. 
Ve škole však není můj čas jen o výuce – 
je to také o objevování světa očima těchto 
neuvěřitelných dětí. Ať už vyrábíme, tvo-
říme nebo se prostě bavíme při hraní, ne-
ustále mě inspiruje jejich energie a krea-
tivita. Tyto aktivity nás nejen sbližují, ale 

také prohlubují můj respekt k české kul-
tuře. Jako jejich „zahraniční přítel“ a po-
mocník mám opravdový pocit sounáleži-
tosti s komunitou Jasan. Laskavost, které 
se mi dostalo od týmu školy, rodičů a šir-
ší komunity, mě hluboce zasáhla. Cítím 
se více než jen jako dobrovolník, ale jako 
skutečná součást „Jasan Family“, která 
si cení učení, smíchu a přátelství. Těším 
se na budoucnost a doufám, že budu po-
kračovat v této cestě a objevovat nové 
způsoby, jak se učit, smát se a růst spolu 
s dětmi a celou komunitou Jasanu. Každý 
den zde je dar a já jsem vděčný za příle-
žitost přispět k zářné budoucnosti těch-
to mladých myslí. Děkuji, Nedvědice, že 
se tu cítím jako doma. Těším se na další 
společné chvíle! 

Sercan Albayrak 
dobrovolník ZŠ ZaHRAda, 

detašované pracoviště Jasan

Půlrok v zahrádkářském svazu

Poslední informace o našem spolku jsme 
zveřejnili ve Zpravodaji před půl rokem. Za 
tuto dobu se uskutečnilo pár povedených 
akcí a nastala i jedna podstatná změna ve 
fungování zahrádkářské organizace. 

Začneme zájezdem, který se uskutečnil 
15. 6. 2024 – exotická zahrada Přibice a le-
vandulová farma Starovičky. Celý den nás 
provázelo krásné slunečné počasí, a my 
jsme tak mohli dosyta vychutnat krásu 
všeho, co tyto dvě zastávky nabídly. Za-
hrada v Přibicích nám doslova vzala dech. 
Jako bychom se přesunuli někam do tro-
pů mezi nádherné rostliny rozmanitých 
velikostí. Mohli jsme obdivovat palmy, 
fíkovníky i kaktusy. Návštěva se samozřej-
mě neobešla bez nákupu rostlinek. Snad 
se jim na našich zahrádkách bude dařit. 
O kousek dál ve Starovičkách na nás dých-
la atmosféra francouzské Provence. Zá-
hony levandule několika odstínů a to vše 
v nádherném kraji jižní Moravy. Ke koupi 
byly i výrobky z levandule. 

Během letních prázdnin odstoupila 
ze zdravotních důvodů z funkce předsed-
kyně paní H. Drechslerová. V současné 

době je organizace bez předsedy. Dle sta-
nov ji ve funkci zastupuje J. Oplt a J. Dvo-
řáček. Doufáme, že i přes tuto změnu 

Exotická zahrada Přibice 
Foto: Jana Sísová

Foto: Archiv Jasan
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Obřadka MUSIC, Obřadka TRAVEL a Genius loci

Obřadka cestovatelská a hudební
V listopadu jsme zahájili další sezonu 

cestovatelských a hudebních podvečerů 
v nedvědické obřadce. Jako první se nám 
představil novinář a spisovatel Tomáš 
Etzler. Tomáš pracoval v americké zpra-
vodajské stanici CNN především jako 
válečný reportér, ale také pro Českou te-
levizi jako stálý zpravodaj v Číně. Beseda 
byla nejenom o jeho působení v Číně, ale 
také o tom, jak se dostal k CNN, a o zážit-
cích a vzpomínkách na ty největší světové 
události – zatčení Usáma bin Ládina ane-
bo olympijské hry v Číně. Pro velký zájem 
se během jednoho dne konaly dvě besedy, 
obě byly vyprodané.

Nejlepší hudebníci v Nedvědici
V prosinci startují hudební podvečery 

a hned první kapela, která se nám před-
staví, se skládá ze špičkových hudebníků 
– The BladderStones. Kapela The Blad-
derStones je bouře, která dokáže uchvá-

tit a strhnout posluchače do vlastního 
středu, kde je pak drží magnetickou sou-
hrou rytmu a kytarových improvizací. 
Neodmyslitelnou součástí každé písně 
je i autentický příběh, který se stal, nebo 
se teprve stane. Kapela neustále překra-
čuje hranice mezi styly, a vytváří tak svou 
vlastní fúzi dravých kytarových riffů, dy-
namických zvratů a nových zvuků. Ma-
ximální svoboda, interakce a srdce – to je 
art-bluesové trio The BladderStones.

Zveme vás take na výjimečný večer 
plný ikonických melodií, které ovlivnily 
hudební scénu 20. století a dodnes zů-
stávají v srdcích publika po celém světě. 
Světlana Michálková za klavírního do-
provodu Nonny Piňosové vás provede 
výběrem z nejslavnějších světových mu-
zikálů, od broadwayských klasik jako My 
Fair Lady a West Side Story, až po moder-
ní hity z muzikálu Les Misérables. Reci-
tál však také vzdá hold americké hudbě 
20. století, včetně nesmrtelných melodií 

Colea Portera, Franka Sinatry či George 
Gershwina. Tento program nabídne jak 
silné hudební momenty muzikálového 
žánru, plné emocí, naděje a lidských pří-
běhů, tak i eleganci a šarm klasických 
amerických songů.

Kompletní program je přílohou tohoto 
Zpravodaje.

Galerie Půda
V květnu pro vás připravujeme, v nově 

zrekonstroavaných prostorech histo-
rického domu čp. 32, výstavu s názvem 
Rozkvetlá půda. Prozradíme hlavní aktér-
ky výstavy – malířky Božena Rossí, Zlata 
Lamrová a Petra Cisárová Kršáková. Těšit 
se můžete na bohatý odpolední program 
– vernisáž, koncert, osobní setkání s ma-
lířkami a jarně vyzdobené prostory his-
torického domu čp. 32. Vernisáž výstavy 
proběhne 3. 5. 2025, ke zhlédnutí bude 
do léta.

Klára Pytlíková

ve vedení budeme pokračovat směrem, 
který nám bývalá předsedkyně nastavila. 

Dne 3. 10. 2024 jsme připravili pro 
všechny děti z místní MŠ exkurzi do naší 
moštárny s ochutnávkou čerstvého moštu. 
Děti viděly, jak se jablka zpracovávají a o to 
víc jim mošt vytékající z lisu chutnal. Sami 
jsme byli překvapení, s jakým zájmem si 
všechno prohlížely. Moštárna byla připra-
vena na sezonu, opraven lis a díky finanč-
nímu daru od obce zakoupeno nové čerpa-

dlo s počítadlem na mošt. Za tuto finanční 
pomoc obci děkujeme. Přesto letos nebyla 
moštárna pro drobné pěstitele v provozu. 
Nepodařilo se totiž v obci najít nikoho, kdo 
by si chtěl přivydělat jako sezónní obsluha 
moštárny. 

Jana Sísová
za MO ČSZ

Levandulová farma 
Foto: Jana Sísová

Foto: Klára Pytlíková

Foto: Klára PytlíkováFoto: Archiv skupiny The BladderStones

Foto: Radim Mareš
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Komunitní a volnočasové centrum Freedom Art oslavilo 10 let

V září letošního roku jsme oslavili vý-
znamné výročí – 10 let od založení centra 
Freedom Art v Nedvědici. Za tuto dobu 
se Freedom stal místem, které obohatilo 
život stovkám dětí i rodičů prostřednic-
tvím prorodinných aktivit, kroužků a dal-
ších komunitních akcí. 

Oslava proběhla ve velkém stylu a na-
bídla opravdu pestrý program pro všech-
ny generace. Hlavní atrakcí byl pohádko-
vý les, ve kterém na návštěvníky čekalo 
25 pohádkových postav s mnoha zajíma-
vými úkoly. 

Na konci této kouzelné stezky si každý 
odnesl drobnou odměnu, za což vděčíme 
sponzorským darům od firem Vitar a Wiky 
Tišnov. Po pohádkovém lese následovalo 
vystoupení Divadla Prkno. Nechyběla ani 
oblíbená tombola plná krásných cen a celý 
den završilo večerní promítání letního 
kina pod širým nebem.

Den oslav byl nejen připomínkou vzni-
ku tohoto prostoru, ale také poděkováním 
všem dobrovolníkům, kteří před deseti 
lety přispěli k jeho otevření. Sen v podobě 
komunitního a volnočasového centra by 
nemohl být realizován bez jejich pomoci. 

Ve svém volném čase chodili pomáhat 
s malováním, úklidem a všemi přípravami. 
Společně se tak podíleli na vzniku centra. 
Díky jejich práci má dnes komunitní cen-
trum nejen funkční zázemí, ale i atmosfé-
ru, která podporuje spolupráci a soudrž-
nost. Většina těchto lidí s dobrým srdcem 
pocházela ze sboru Patron a Cvrčci nebo 
se jednalo o jejich rodinné příslušníky. 
Není jistě náhodou, že tyto dva sbory fun-
gují dodnes a právě v prostorách centra 
probíhají jejich zkoušky. Členové sborů 
vystoupí na vánočním koncertě v pondělí 
23. prosince v kostele sv. Kunhuty, na který 
vás všechny srdečně zveme.

Komunitní centrum Freedom se neu-
stále rozvíjí a reaguje na potřeby všech 
generací. Nabízí prostor nejen rodinám 
s dětmi, ale také seniorům, kteří zde mo-
hou najít zázemí pro setkávání, vzdělává-
ní a sdílení svých životních příběhů. Ro-
diče mohou využít konzultace sociálního 
pedagoga nebo poradnu pro pozůstalé, 
která je otevřena široké veřejnosti.

Novinkou je coworkingový prostor, kte-
rý je ideální pro rodiče čekající na své děti 
během kroužků. Tento prostor je vybaven 

internetovým připojením a možností ob-
čerstvení, což přispívá k příjemné a ko-
munitní atmosféře.

Během podzimu se v centru Freedom Art 
uskutečnila řada akcí, které podpořily ko-
munitního ducha celého centra. Byla to na-
příklad tato setkání – Oslava mezinárodní-
ho dne zvířat, v rámci které za námi přijely 
Bára Seidlová a Nikola Zbytovská se svým 
divadelním představením Pejskové. Dále se 
uskutečnil cyklo-pěšo závod, kamínková 
hra pro děti Uspávání Artíka, venkovní hra 
pro teenagery a dospělé Halloweenská de-
tektivka, psaní dopisu Ježíškovi a v prosinci 
také tradiční nadílka od Mikuláše. 

Zářijový slavnostní den nám opět při-
pomněl, jak důležitý je prostor pro spo-
lečná setkávání, vzájemnou podporu, 
spolupráci a sdílení. Děkujeme všem, kte-
ří přispěli k tomu, že Freedom Art oslavil 
své 10. narozeniny, a těšíme se na další 
roky plné inspirace a radosti. Freedom Art 
jede dál a je tu stále pro všechny, kteří hle-
dají komunitní aktivity a prostor pro smy-
sluplné a aktivní trávení volného času. 

Tým centra Freedom Art

Rybářské závody v Nedvědici

Rybářský spolek 1. RK Nedvědice z. s. 
pořádá každý rok oblíbené rybářské závo-
dy na místním rybníku. Nebylo tomu jinak 
ani v letošním roce. Sobota 8. června pat-
řila opět dětem. Letos o umístění bojovalo 
celkem třicet čtyři dětí. Scházely se u ryb-
níka plné očekávání, jestli na své pruty 
uloví nějakou rybu. Vylosovaly si stanovi-
ště a šlo se na to. Děti nahodily udice s ná-
vnadou do vody a během pár vteřin začala 
voda „vřít“. Jedna ryba za druhou. Malým 
závodníkům zářily oči, rozhodčím už o po-
znání méně. A musím jim touto cestou po-
děkovat, že to všichni statečně vydrželi až 
do konce. Celkem se za dva poločasy ulo-

vilo 452 kusů pstruha duhového. Všechny 
děti si chytly rybu, z čehož měli organizá-
toři největší radost.

 Mezi nejúspěšnějšími lovci byli v mlad-
ší kategorii do 10 let tito rybáři: vítězem 
se stal Erik Turičík z Víru, který vylo-
vil 20 kusů ryb v celkové délce 631 cm, 
druhý byl Šimon Fligl z Brna s úlovkem 
18 kusů v celkové délce 572 cm a třetí příč-
ku obsadila Nikola Šikulová z Nedvědice 
se 17 kusy a celkovou rybí délkou 552 cm. 
Starší kategorie byla na kusy ulovených 
pstruhů ještě o něco úspěšnější. Vítězka 
kategorie Aneta Navrátilová z Nedvědi-
ce nachytala 32 kusů pstruha duhového 

v celkové délce 1017 cm. Druhé místo ob-
sadil Radek Zeman z Lískovce s 26 kusy 
o celkové délce 824 cm a třetí místo vybo-
joval Nikolas Jandourek z Nového Města 
na Moravě, který z vody vytáhl 24 kusů 
o celkové délce 769 cm. Dopoledne to bylo 
vyloženě sportovní, protože tahat z vody 
jednu rybu za druhou není žádná legrace. 
O přestávce a po závodech se mladí rybáři 
a rybářky mohli posilnit vyhlášenými ry-
bími pokrmy nebo pochoutkami z udírny. 
Panovala dobrá nálada a maminky se urči-
tě začaly těšit na svoje závody v září. 

Ty letos proběhly v sobotu 21. září, kdy 
se k losování stanovišť dostavilo dvacet 

Freedom Art – pohádkový les
Freedom Art – představení Pejskové – Bára Seidlová a Nikola Zbytovská

Foto: Petra Glosr Cvrkalová
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ZPRÁVY Z FARNOSTI

Pořad nadcházejících nedělních a vánočních bohoslužeb

22. 12. 2024 za rodiče Sedlářovy a Baksovy

24. 12. 2024 
(Štědrý den, 
ve 20:00 hod.)

za farníky

25. 12. 2024 
(Hod Boží 
vánoční)

za Hedviku a Karla Štětinovy, Ivana a Evu 
Štětinovy, Miloše Kováře a rodinu Kovářovu 
z Pernštejna

26. 12. 2024 
(svátek sv. 
Štěpána)

za rodiče Škodrnovy a přízeň

29. 12. 2024 za rodiče Dufkovy, Ustohalovy, Doubkovy 
a Brázdovy

31. 12. 2024 na poděkování za uplynulý rok

1. 1. 2025 
(Nový rok) za mír ve světě

5. 1. 2025 za farníky

6. 1. 2025 za Irenu Burianovu, rodinu Burianovu 
a Mlčákovu

12. 1. 2025 za Arnošta a Zdeňku Rossí, dvoje rodiče a 
rodinu Humpolcovu a P. Miloslava Humpolce

19. 1. 2025 za Josefa, Marii Kaňovy, syna Josefa, 
Vladimíra a Jiřího s manželkou Bohumilou

26. 1. 2025 za rodinu Havlovu, Čechovu, Šikulovu, 
Jaroslavu Uhlířovu a Jaroslava Toužima

2. 2. 2025 za Oldřicha Štarhu, jeho rodiče a dva bratry 
a duše v očistci

9. 2. 2025
za živou a zemřelou rodinu Macků, Langrovu, 
Kučerovu, Vlkojanovu, za Marka, za rodinu 
Lousovu a Mikulkovu 

16. 2. 2025 za rodinu Lukáškovu, Vojtovu a Nedomovu

23. 2. 2025
za rodinu Vázlerovu, syna s rodinou, 
Jaroslavu Vázlerovou, rodiče Vázlerovy, 
Válkovy a duše v očistci

23. 2. 2025
za rodinu Vázlerovu, syna s rodinou, 
Jaroslavu Vázlerovou, rodiče Vázlerovy, 
Válkovy a duše v očistci

2. 3. 2025 za Aleše Glosra, rodiny a duše v očistci

5. 3. 2025 
(Popeleční 
středa)

za rodinu Goliášovu, Kolbábkovu a duše 
v očistci

9. 3. 2025 za Františku a Josefa Marečkovy, Evu 
a Františka Němcovy a Dominička Dvořáka

16. 3. 2025 za manžele Urbanovy a syna

23. 3. 2025 za rodiče Sedlářovy a Baksovy

30. 3. 2025 za manžela Františka Čadílka, dvoje rodiče, 
vnuka Vladimíra a duše v očistci

6. 4. 2025 za syna Jaromíra, rodiče Martinkovy a 
Němcovy, vnučku Evičku a Jaromíra Němce

13. 4. 2025 za rodiče Ustohalovy, Doubkovy, Dufkovy 
a Brázdovy

20. 4. 2025 za rodinu Humpolíčkovu

21. 4. 2025 
(Velikonoční 
pondělí)

za Arnošta a Zdeňku Rossí, rodinu Rossí 
a Macháčkovu

27. 4. 2025 za Františka a Marii Čuprovy

4. 5. 2025
za rodinu Mládkovu, Večeřovu, Kitnerovu, 
Pekařovu, Hájkovu a za uzdravení rodových 
kořenů

11. 5. 2025 za rodiče Opatřilovy, Mašovy, Juračkovy 
a Drešlerovy

18. 5. 2025 za syna Vladimíra a duše v očistci

25. 5. 2025 za Josefa Vašíčka, rodiče Vašíčkovy a Vrbkovy

1. 6. 2025 za Arnošta a Zdeňku Rossí, rodinu Rossí, 
Binkovu a Jedonkovu

8. 6. 2025 za Josefa Madrona, manžele Endlicherovy, 
Josefa Smolíka a Jaromíra Mitáše

15. 6. 2025 za rodiče Goliášovy, sestru Drahomíru, rodiče 
Zemanovy a Cídlovy

Mše začínají v 8:30 hodin.

pět rybářek. Jakmile zazněla startovací si-
réna, rybník byl během chvilky ozdoben 
pestrobarevnými splávky. Na první rybu 
se muselo, na rozdíl od dětských závodů, 
chvilku čekat, ale přišla. Chytalo se v dobré 
náladě, ryby braly tak akorát, aby si závod-
nice stihly i popovídat se svojí sousedkou. 
Jediná závodnice, která si moc popovídat 
nestihla, byla Renáta Konečná, po většinu 
prvního poločasu a část přestávky totiž 
bojovala s kaprem větší velikosti, který jí 
zablokoval závodní prut. Kapr se sice na 
břeh nepodíval, ale to nevadí. I o tomto 
rybaření je. Rybářky vylovily celkem 130 
kusů ryb. Nejúspěšnější lovkyní byla Dana 
Fliglová z Nedvědice s 15 kusy a celko-

vými 561 cm. Druhou příčku obsadila 
Michaela Ondrová ze Štěchova rovněž 
s 15 kusy, které měřily o pár centimetrů 
méně – 540 cm. Třetí místo s 9 vytažený-
mi kusy o celkové délce 311 cm obsadila 
Hana Babíková ze Šardic. Květinou byla 
za svůj boj s kaprem oceněna i Renáta Ko-
nečná z Nedvědice. Během závodů byla 
opět otevřena rybí kuchyně, která se těší 
velké oblibě, a my děkujeme, že za námi 
stále chodíte. Ať už jako soutěžící, nebo jen 
tak se podívat a popovídat s přáteli. 

Rybaření má mnoho podob, koho 
„chytne“, ten si na něm najde to své – zá-
bavu, relaxaci, sport nebo celoživotní vá-
šeň. Každý rybář určitě slyšel, že čas strá-

vený na rybách se do života nepočítá, a já 
Vám, čtenářům Zpravodaje, přeji, abyste 
i Vy měli ve svém životě něco, kdy se po-
myslně zastaví čas, a vy tak zapomenete 
na starosti běžného dne. 

Za spolek 1. RK Nedvědice Vám přeji 
krásný adventní čas a v novém roce pevné 
zdraví, dny plné radosti, splněných přání 
a nových začátků. 

Ivona Klusáková
za 1. RK Nedvědice
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HISTORIE

Zimnímu stadionu v Nedvědici by bylo padesát let

Loni bylo nedvědickému hokeji 85 let. 
Bylo to krátce před zahájením druhé světo-
vé války, když skupina zdejších nadšenců 
sestavila oddíl ledního hokeje a rozhodla 
se vstoupit do organizované soutěže. Pod 
hlavičkou SK Pernštejn Nedvědice se teh-
dy přihlásili do Západomoravské župy 
ledního hokeje. Vstupu do této soutěže 
předcházel několik roků trvající čilý ruch 
na nedvědickém rybníku. Studená voda, 
která náš rybník napájí, je sváděna potoky 
ze strání Vysočiny, a proto již při prvních 
mrazících zamrzá. Pamětníci vzpomínali, 
že již 20. října se na rybníku bruslilo. Přišly 
samozřejmě oblevy, ale od listopadu až do 
března byl led pevný a hrály se zápasy. Bě-
hem zimního období dosahoval podle za-
chovaných záznamů led tloušťky až 0,5 m. 
O síle, a tím i pevnosti ledové plochy svěd-
čí informace, že v době okupace naší vlasti 
nacistickým Německem v letech 1939 až 
1945 chodívalo na hokejové zápasy na 
rybník až 800 diváků a led obstál. 

Je dnes těžké vyjmenovat všechny, kteří 
zkoušeli hrát na rybníku hokej. Je ale zná-
mo, že prvním, kdo přinesl na náš rybník 
hokejku a puk, byl student Právnické fa-
kulty Masarykovy univerzity v Brně Karel 
Hutař. Během prvních ročníků soutěže 
bylo družstvo doplňováno mladými hráči, 
které již mnozí pamatujeme. Byli to Rosti-
slav Ustohal, Ladislav Štěpánek, Metoděj 
Held, Vladimír Pejcha a Oldřich Lipovský.

První mantinely na rybníku byly z hra-
nolů 10x10 cm. Dřevo na ně věnoval fa-
noušek hokeje MUDr. František Jelínek 
a zdarma nařezal další fanoušek, majitel 
pily v Černvíru, pan V. Svoboda. Po oku-
paci byly pořízeny již nové, 1 m vysoké 
mantinely. Problémy na rybníce se ale 
množily, a proto bylo výborem rozhod-

nuto v roce 1957 postavit již moderní le-
dovou plochu u sokolovny. Odpracováno 
zde tehdy bylo několik tisíc brigádnických 
hodin při rozsáhlých terénních úpravách 
a vykopání zvláštního přívodu vody přes 
závod MEZ. Práce se povedly a v sezóně 
1959–1960 mělo zdejší mužstvo již pod 
názvem Spartak Nedvědice postupovat do 
2. ligy. Ten nejznámější útok v šedesátých 
letech tvořili Libor Held, Zdeněk Doubek 
a Karel Strážnický, z jeho brožury vydané 
v roce 1988 u příležitosti 50. výročí hokeje 
v Nedvědici také rád čerpám.

Situace se v hokejové soutěži v šedesá-
tých letech stále více komplikovala. V roce 
1972 došlo k rozhodování o dalším osudu 
nedvědického hokeje. Přišlo se ve vede-
ní hokeje i obce k názoru uvést oddíl do 

klidu a vystoupit ze soutěží. Nejaktivnější 
členové výboru, jehož předsedou se stal 
Oldřich Štarha, se s touto alternativou 
nechtěli smířit. Iniciátorem vybudování 
umělé ledové plochy byl Ladislav Ště-
pánek a Vladimír Pejcha. Začala jednání 
s ČKD Choceň, která zrovna v té době vy-
vinula jednoduché chladící zařízení pro 
umělou ledovou plochu. Chladící trubky 
z umělé hmoty byly zasypané antukou. 
Rozpočet na tuto stavbu činil 1,5 milionu 
Kč. Dodací lhůta měla být 3 roky. Ukázalo 
se, že podloží stávajícího kluziště u soko-
lovny odpovídá požadavkům pro uložení 
chladících trubek. Jednání s ČKD Choceň 
se postupně ujímají Miloš Čermák, Fran-
tišek Fligl, Ing. Josef Dufek, Josef Havíř 
a další členové výboru. Firma slíbila do-
dání kompresorů do konce roku 1973. 
Tělovýchovná jednota Spartak Nedvědice 
se setkala s plnou podporou na okrese ve 
Žďáře nad Sázavou a u starostů v okolních 
městech Tišnově a Bystřici nad Pernštej-
nem. Problémem zůstávalo jen vydání 
stavebního povolení. Odpovědní činitelé 
ve Žďáře nad Sázavou je pečlivě zvažovali. 
Jedná se o městečko, které nemá ani 1 500 
obyvatel, a postavení stadionu s umělou 
ledovou plochou v Nedvědici by bylo oje-
dinělé v celé Československé republice. Na 
druhé straně byla v tomto městečku velká 
továrna na výrobu elektromotorů MEZ 
n. p. a leželo pod jedním z nejznámějších 
moravských hradů Pernštejnem. Občané 
tohoto městečka vybudovali již nejedno 
velké dílo vlastními rukama v akci „Z“. 
Oddíl lyžování postavil v okolí tři lyžař-
ské vleky. Byla dokončena výstavba snad 
největšího koupaliště v Jihomoravském 
kraji a před dokončením byla velká stavba 
čtyřpodlažního obchodního domu. 

Zimní stadion – výstavba strojovny (1974)

Hokejisté Spartak Nedvědice (1978)
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Nakonec v dubnu 1974 povolil Okres-
ní národní výbor ve Žďáru nad Sázavou 
stavbu umělé ledové plochy v Nedvědici 
jako akci „Z“. Byla to nesmírná odměna 
jak nedvědickému hokeji, tak všem ostat-
ním obyvatelům a oddílům ledního hoke-
je v okolí. Od tohoto okamžiku se stavba 
rozběhla na plné obrátky. Rychlost vý-
stavby snad nemá v porovnání s výstav-
bou jiných zařízení tohoto druhu obdoby. 
Komise vedená Ladislavem Štěpánkem 
zajišťovala jak určování postupu pra-
cí, tak zajišťování materiálu. Do pomoci 
se při výstavbě zapojilo vedení závodu 
MEZ s ředitelem Stanislavem Navrátilem. 
Složky podniku, místní národní výbor, 
členové hokejových oddílů z Nedvědi-
ce a okolních obcí zajišťovali pravidelně 
brigádníky i odborné pracovníky. Nebylo 
snad v obci rukou, které by nepomohly. 
Bylo odpracováno na 18 tisíc brigádnic-
kých hodin, aby po osmi měsících cílevě-
domé práce mohla být umělá ledová plo-
cha dne 17. listopadu 1974 slavnostně 
otevřena.

Její otevření v listopadu před padesáti 
lety bylo pro veliké množství přítomných 
diváků výjimečným zážitkem. Slavnost-
ního aktu se zúčastnili představitelé po-
litického a veřejného života, tělovýchovy 
a četní oficiální hosté. Po slavnostním pře-
střižení pásky Rudolfem Hegenbartem ze 

Žďáru nad Sázavou byl odpálen ohňostroj. 
První, kdo vstoupil na umělou ledovou 
plochu, byli členové krasobruslařského 
oddílu Stadionu Brno, kteří předvedli svo-
je volné jízdy. Potom patřila plocha těm 
nejmenším a nakonec byl sehrán přátel-
ský hokejový zápas Nedvědice – Znojmo. 

Uteklo již 50 let od tohoto slavnostního 
okamžiku. Život šel dál a Nedvědici přine-

sl další významné události. Je na co vzpo-
mínat, hlavně na osoby, které to dokázaly. 
Nemělo by se tedy zapomínat.

(Čerpáno z publikace 50 let nedvědic-
kého hokeje 1938–1988).

Jiří Šmíd
kronikář obce

ZDRAVÍ

Nevlídné podzimní počasí, mlhy, plís-
kanice přinášejí zvýšený výskyt akutních 
respiračních infekcí (infekcí dýchacích 
cest). Tyto infekce mají často virový pů-
vod, při jejich řešení je obvykle možné vy-
užít samoléčbu, i proto přivádějí pacienty 
do lékáren. Důležitým úkolem lékárníků je 
nejenom poradit se samoléčbou, ale také 
odhalit závažnější stavy, kdy je třeba na-
vštívit lékaře. 

Co se týká volby vhodné léčby, odvíjí 
se vždy od převládajících příznaků ne-
boli symptomů, a proto ji nazýváme tzv. 
symptomatickou léčbou. Je také potřeba 
přihlédnout k věku pacienta, jeho aktu-
álnímu zdravotnímu stavu, přidruženým 
nemocem a pravidelně užívaným lékům. 
Nezbytnou součástí léčby je i klid na lůž-
ku a dostatek tekutin. Podpořit ji můžeme 
zvýšeným přísunem vitamínů. 

Často používanými léky jsou takzvaná 
analgetika – antipyretika, léky sloužící ke 
snižování zvýšené teploty a tlumení pro-
jevů bolesti. Patří mezi ně zejména para-
cetamol, ibuprofen či kyselina acetylsa-
licylová, která se ovšem nesmí podávat 
dětem mladším 12 let. Obecně se doporu-
čují podávat až při horečce (tělesná teplo-
ta vyšší než 38 °C). K dispozici je také celá 

Samoléčba u infekcí dýchacích cest

řada tzv. kombinovaných přípravků, které 
vedle hlavní účinné látky ze skupiny anal-
getik – antipyretik obsahují i další účinné 
látky s jinými účinky (například vitamín 
C, kofein, léky tlumící kašel…)

Ke zmírnění rýmy se využívají tzv. lo-
kální dekongestiva ve formě nosních 
kapek a sprejů, které snižují překrvení 
a otok nosní sliznice. Tyto přípravky by-
chom neměli užívat déle než jeden týden. 
Je vhodné je kombinovat i se solnými roz-
toky (například přípravky s roztoky moř-
ské vody), které mají za úkol nosní sliznici 
čistit, zvlhčovat a uvolňovat.

Léčbě kašle byl určen celý článek ve 
Zpravodaj (č. 3, září 2022), problematice 
léčby bolesti v krku se budeme věnovat 
v některém z dalších článků. 

A jak rozpoznáme, zda bojujeme s oby-
čejným nachlazením, nebo skutečnou 
chřipkou? Je to celkem snadné. Nachlazení 
mívá pozvolný nástup, většinou se jedná 
o lehce probíhající onemocnění, komplika-
ce se objevují výjimečně, například u osla-
bených jedinců. Únava, bolesti hlavy, svalů 
a kloubů jsou obvykle mírné. Doprovází ho 
zpravidla jen mírné zvýšení teploty. Jeho 
typickým projevem je ovšem rýma, bolest 
v krku či kašel různé intenzity.

Chřipka oproti tomu nastupuje prudce, 
příznaky se objevují takzvaně z plného 
zdraví. Projevuje se velkou celkovou úna-
vou, schváceností, silnými bolestmi hla-
vy, těla a kloubů, obvykle i vysokou ho-
rečkou, suchým dráždivým kašlem. Rýma 
a bolest v krku naopak nejsou typické.

Zvláštní kapitolou je COVID-19 způ-
sobený koronavirem SARS-CoV-2. Toto 
nové onemocnění vykazuje variabilní 
průběh, tudíž i spektrum příznaků a jejich 
řešení je velice variabilní.

Je také potřeba zdůraznit, že k léčbě re-
spiračních virových onemocnění nepatří 
antibiotika. Ta jsou určena k léčení infekcí 
způsobených bakteriemi a jejich nespráv-
né užívání u viróz naopak vede k nárůstu 
rezistence. I tato problematika by dozajis-
ta vydala na samostatný článek. 

Na závěr nezbývá než nám všem popřát 
pevné zdraví. 

Hana Kostková

Nedvědický stadion (4. 2. 2007)
Foto: Archiv Ing. Antonína Špačka
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TAJUPLNÉ BYLINKY... známé i neznámé

Milí čtenáři, 
opět máme na dosah vánoční svátky, 

které by s sebou měly přinášet sváteční 
pohodu, radost, rozzářené oči dětí, pře-
kvapení z dárečků, sledování pohádek, 
ochutnávání cukroví, procházky spící pří-
rodou a především odpočinek. 

K neodmyslitelnému symbolu Vánoc 
patří adventní věnec se svými čtyřmi 
svíčkami, které postupně zapalujeme ka-
ždou neděli měsíc před vánočními svátky. 
Klasické adventní věnce se dříve zavěšo-
valy na stuhách ke stropu, ale až mnohem 
později se jimi začaly zdobit stoly a dve-
ře. Tvar věnce znali již Etruskové, kteří 
používali nejčastěji břečťan, olivy, dub, 
pšenici, myrtu, vavřín nebo vinnou révu. 

Od nich převzali věnec jako symbol moci, 
bohatství, vítězství a štěstí starověcí Ře-
kové a Římané. Keltové slavili svátky od 
21. 12., kdy se začínají krátit tmavé dny 
a postupně přibývá stále více světla. Již od 
pradávných časů byly všechny významné 
keltské svátky spojeny s opětovným zro-
zením světla. S příchodem křesťanství 
se slunovrat spojil s příběhem narození 
Ježíše Nazaretského a svátky jsou dodnes 
známé jako Vánoce. Svíce na adventním 
věnci symbolizují Kristův kříž a vztahují 
se ke čtyřem světovým stranám jako jeho 
požehnání. Adventní věnec není ve tva-
ru kruhu náhodou. Kruh symbolizuje 
vědomí rozšířené do všech směrů, udr-
žení energie, posvátný i ochranný pro-
stor, spojení s ostatními, sám se sebou 
i s vesmírem. Zelená barva adventního 
věnce, ve formě různých čerstvých rato-
lestí, symbolizovala život, životní energii 
a přírodu, světlo svíček bylo symbolem 
slunce. Zajímavostí je, že název koruna 
(královská) vznikl z latinského corona – 
věnec. Méně obvyklou dekorací, nejen na 
adventní věnec, je nakrájená nebo celá 
kdoule.

Kdouloň (Cydonia) versus kdoulovec 
(Chaenomeles)

Kdouloň je rozložitý strom podobný 
jabloni. V dnešní době se s ním v zahra-
dách potkáváme jen zřídka. Květy má bí-
lorůžové a plody jsou žluté, krásně vonící 
po vanilce nebo citrusech. Někdy jsou 
nazývány “Venušino jablko”. Syrové jsou 
tvrdé a chutnají sladkokysele, ale tepelně 
zpracované jsou vynikající ve formě želé, 

likérů, marmelád nebo džemů. Přidáním 
kdoule do jablečného pyré mu dodáme 
úplně jiný rozměr. 

Kdoule byly oblíbené i pro svoji příjem-

nou vůni, proto je naše prababičky dávaly 
do skříní s prádlem. Pro svůj vysoký ob-
sah vitamínu C, B, železa, draslíku, mědi, 
zinku, manganu, sodíku, fluoru, tříslovin 
a pektinu jsou využívány i v oblasti pří-
rodního léčitelství. 

Kdoulovec je oblíbený keř, který nád-
herně kvete v našich zahradách růžovou 
nebo oranžovou barvou. Jeho plody jsou 
malé kdouličky, hojně využívané ve flo-
ristice.

Vážení čtenáři, do nového roku 2025 
Vám všem přeji stálé zdraví, šťastné chvil-
ky a dostatek sil k překonávání nástrah 
života. 

Jana Hriadelová

CESTOVÁNÍ

Island – povídání ze země ohně a ledu

Foto: Jana Hriadelová

Kdoule 
Foto: Jana Hriadelová

Rozmanitá krajina Islandu

Island je po Velké Británii druhý největ-
ší ostrov Evropy nacházející se na hranici 
euroasijské a americké litosférické des-
ky. Island má 30 až 40 aktivních sopek, 
zhruba od roku 2021 jsou erupce častěj-
ší a častější. Když jsme navštívili Island 
v květnu 2024, jedna ze sopek kousek od 
města Grindavik chrlila lávu v intervalech 
už od prosince 2023. 

Na Islandu naleznete gejzíry, termální 
prameny, černé, ale i červené pláže, lávo-
vá pole, ledovce, hory, také i nížiny. Kra-
jina Islandu je velice rozmanitá a během 
našeho více než dvoutýdenního putová-
ní jsme nemohli říct, že jeden den by byl 
stejný jako ten předešlý. A v tom pro mě 
spočívá krása Islandu, úžasná rozmani-
tost zdejší přírody. 

Počasí na Islandu je též velice pro-
měnlivé, záleží na tom, v jakou roční 
dobu na Island pojedete. Pokud vás za-

jímá polární záře, doporučuji cestovat 
v zimě. Jestliže vás více láká sezona tzv. 
vlčích bobů (rostlina typická pro Island) 
a chtěli byste spatřit papuchalky, léto je 
pro vás jako stvořené. Zdali se rozhod-

nete pro tu či onu variantu, kvalitní ne-
promokavé oblečení a boty by měly být 
samozřejmostí. 

Hlavní město Islandu je Reykjavík, 
většina populace Islandu žije právě zde. 
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V poslední době opěvované severské kri-
mi příběhy se pak velice často odehrávají 
v odlehlých městečkách a vesnicích roze-
setých po Islandu, které během putování 
můžete též navštívit. 

Hromadná doprava po Islandu je více-
méně neexistující, a pokud neplánujete 
zúčastnit se organizovaných zájezdů, vaší 
jedinou možností je pronajmout si auto. 
Což je to, co jsme udělali i my, a během 
sedmnácti dnů jsme najeli více než čtyři 
tisíce kilometrů.

Toho, co lze navštívit na Islandu, je ne-
sčetná řada. Vše bohužel do článku ob-
sáhnout nelze, pokusím se tedy zmínit 
alespoň pár míst, která bych každému do-
poručila navštívit.

Skaftafell patří k nejkrásnějším hor-
ským a ledovcovým oblastem Islandu 
a vy se po části ledovce můžete i projít, 
pokud si zaplatíte účast na jednom z vý-
letů nabízených turistickými agenturami. 
Na výběr je řada možností, my jsme si vy-
brali pětihodinový výstup, což se ukázalo 
jako dobrá volba, neboť jsme měli spous-
tu času na prozkoumání poměrně roz-
lehlé části. Je důležité upozornit, že bez 
zakoupení lístků není na ledovec povolen 
přístup.

V parku si také můžete zaplatit pro-
jížďku po ledovcovém jezeře Jökulsárlón 
a zblízka obdivovat ledovcové kry, a když 
se poštěstí i tuleně, kterých je tady oprav-
du hojně. 

Na Islandu se nachází spousta vodopá-
dů, každý je jedinečný a stojí za návštěvu. 
Kupříkladu Dettifoss (foss v islandštině 
značí vodopád) je nejmohutnější vodopád 
Evropy, jeho průtok dosahuje až 500 m3 
za sekundu. Vodopád Svartifoss sice není 
nejvyšší, měří pouhých dvacet metrů, 
ale patří mezi nejzajímavější, a to díky 
čedičovým hranolům připomínajícím 
píšťaly varhan. Seljalandsfoss je u turistů 
též velice oblíbený, protože se dá projít za 
clonou vody, což vytváří úžasnou podí-
vanou. Dynjandi, vodopád o sto metrech 

výšky, je známý díky svému kaskádové-
mu tvaru. Jeden z nejznámějších a nej-
navštěvovanějších vodopádů je Gullfoss, 
který se nachází v dojezdové vzdálenosti 
Reykjavíku, v tzv. Golden Circle, zlatém 
okruhu. 

Ve skanzenu Glaumbær si pak může-
te prohlédnout typická islandská obydlí 
a nahlédnout do života 18. a 19. století. 

Další zážitek, který bych určitě nevy-
nechala, je výlet na moře na pozorování 
velryb. Husavik na severu země je všeo-
becně známý jako hlavní město Islandu, 
co se týká velryb. Pravděpodobnost, že je 
na plavbě uvidíte, je velice vysoká.

V neposlední řadě bych ráda zmínila 
návštěvu lagun a termálních pramenů, 
tedy aktivitu typickou pro všechny Islan-
ďany. Ať už se rozhodnete pro více turis-
tické (Modrá laguna) či ty více přírodní, 
minimalistické, nebude litovat. 

O tom, co navštívit na Islandu, by se 
dalo napsat několik stránek a pořád by 
to pravděpodobně nestačilo. Doufám, 
že jsem vám dala nahlédnout alespoň tro-
chu do krás tohoto severského státu. 

Martina Štětinová

Typická obydlí

Fjadrargljufur Canyon Černé pláže Islandu

Latrabjarg útesy
Pozorování velryb, Husavík

Foto: Martina Štětinová
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ZAJÍMAVOSTI Z OKOLÍ

V zimě lákají návštěvníky Trenckovy rokle ledopády uvězněné mezi skalami

Příroda, samota, ticho rušené jen šumě-
ním řeky. To je Trenckova rokle v zákrutu 
řeky Bobrůvky, kde se údajně měl skrývat 
obávaný pandur Trenck a také tam za-
kopat svůj poklad… Tolik pověst. A kudy 
se do rokle nabízející divokou krásu příro-
dy a s romantickým vodopádem dá dostat? 
Jednou z variant je sedm kilometrů cesty 
po červené turistické značce se startem 
v Podmitrově u Strážku, kde se dá i zapar-
kovat. Trasa však může být v některých 
místech obtížněji schůdná. Zejména ve 
srázu nad řekou Bobrůvkou je poměrně 
exponovaný terén, proto se na namrzlou 
pěšinu hodí minimálně nesmeky. 

V lokalitě v předchozích letech došlo 
k výrazné kůrovcové těžbě, což se odra-
zilo i na stavu cest, a navíc se těmto mís-
tům nevyhnuly polomy. Z červené znač-
ky si lze u mostku k osadě Habří udělat 
malou zacházku po modré značce, a to 
k návštěvě tamního malého muzea Svo-
bodný statek č. 1, případně samobsluž-
ného baru U Statkářky, který je v provozu 
celoročně. Červená trasa vesměs kopíruje 
říční proud, za mostem na rozcestí Sečan 
prochází kolem rekreační oblasti, za ní 
vystoupá do svahu nad řekou a dále po-
kračuje po vrstevnici, než v závěrečné fázi 
opět klesne až k řece. 

Minikaňon vzniklý na levostran-
ném přítoku Bobrůvky nese pojmeno-
vání podle Františka barona Trencka 
(1711–1749), jehož obraz visí na stromě 
u rozcestníku. Vrchní velitel sboru nelí-
tostných pandurů, člověk inteligentní, 
ctižádostivý, ale i cholerický a nevyzpy-
tatelný, jenž byl v době válek o rakouské 
dědictví ve službách císařovny Marie Te-

rezie, se měl v rokli ukrývat, když upadl 
v nemilost. Mínění historiků však ústní 
lidové slovesnosti odporuje. Vojevůdce 
pocházející z italské Kalábrie byl nakonec 
dopaden, dožil jako prominentní vězeň 
v Brně na Špilberku a jeho mumie spočívá 
v brněnské Kapucínské hrobce. 

Na prostranství na dně rokle se nachá-
zejí i dvě ohniště trampů, kteří se tam po 
léta scházejí, nyní obklopená kmeny po-
padaných stromů. Cedule hlásá, že jde 
o bezzásahové území, kde mají dřeviny 
volně tlít. Pěšinkou proti proudu potůčku, 
rovněž částečně zatarasenou spadlými 
stromy, se dá dostat až k vodopádu pro-

tékajícímu skalní štěrbinou. Má několik 
stupňů, nejvyšší je čtyřmetrový a zejmé-
na v zimě, kdy je zamrzlý, nabízí poutavý 
pohled. Při troše obratnosti a patrnosti 
se dá vyšplhat i na útes nad ním, kde už 
šest desetiletí stojí trampský srub Orlí 
hnízdo s vlastní vlajkou, poštovní schrán-
kou na vzkazy pocestných i evidenčním 
číslem. Dokládá stále přežívající kouzlo 
pobytu v divočině bez vymožeností mo-
derního světa.

Zpět je možné vydat se stejnou trasou, 
poté sejít vlevo na most a podél chat se 
pustit po opačném břehu řeky. Na červe-
nou značku k rozcestí Sečan se dá napojit 
až v chatové osadě, kde je lávka. Od Se-
čanu se pak nabízí buď cesta po červené, 
nebo po komunikaci přecházející v pěšinu 
vedoucí do Habří, odkud modrá značka 
taktéž míří do Podmitrova. Poté se ještě 
nabízí návštěva zříceniny hradu Mitrov 
na vyvýšenině ze tří stran obtékané řekou. 
Sídlo měl v 80. letech 13. století nechat 
vybudovat Demeter z Bukové. Vnitřní 
část areálu obtáčela kamenná zeď, zčásti 
podpíraná pilíři. V roce 1415 se Mitrov 
dostal do majetku Viléma I. z Pernštejna 
a tento rod jej držel do roku 1589. To už 
byl ale hrad opuštěný a chátral. Dodnes se 
z něj dochovaly zbytky hradeb a příkopů, 
rozvaliny paláce a hranolové věže s gotic-
kým oknem. 

Lenka Mašová
za Korunu Vysočiny

Bobrůvka
Foto: Archiv Koruny Vysočiny

Ledopád v Trenckově Trenckova rokle
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ZÁKLADNÍ A MATEŘSKÁ ŠKOLA

Srdcem vždy v naší škole

Vážení rodiče a přátelé školy, 
s nostalgií a úctou bych se s Vámi ráda 

podělila o své rozhodnutí ukončit důle-
žitou kapitolu svého profesního života. 
Po necelých deseti letech opouštím naši 
školu. 

Bylo mi ctí podílet se na jejím vede-
ní, doprovázet děti na vzdělávací cestě 
a spolupracovat s Vámi – rodiči, kolegy, 
místními spolky a všemi, kteří naši školu 
podporovali. 

S pomocí radních a zastupitelů městyse 
Nedvědice se nám za tu celou dobu poda-
řilo realizovat mnoho projektů a aktivit, 
které naši školu posunuly vpřed. Jme-
nujme mimo jiné nastartování projektu 
Lokomoce do škol, rekonstrukci stávající 
tělocvičny, zázemí učitelů, materiální vy-
bavení pro žáky, nové prvky na zahradě 
mateřské školy, toalety na budovách zá-
kladní školy a v neposlední řadě také vy-
bavení dvou počítačových učeben. 

Do budoucna věřím, že naše škola bude 
i nadále růst a rozvíjet se v podobném du-
chu, v jakém jsme ji společně budovali. 
Novému vedení školy přeji, aby s energií 
a oddaností pokračovalo v naplňování 
našich cílů a vizí. 

Všem přeji šťastný vstup do nového 
roku, plného zdraví, radosti a úspěchů, 
našim dětem pak nezapomenutelné chví-
le plné poznání a přátelství, deváťákům 
úspěch při přijímacích zkouškách na je-
jich vysněné školy. 

I když mé kroky povedou jinam, budu se ráda vracet – nejen za rodinou, ale i do školy, 
která bude mít v mém srdci vždy nezastupitelné místo.

S úctou Vaše Eva Šimečková
ředitelka školy

Zápis do 1. třídy proběhne 10. 4. 2025.

Zápis do mateřské školy proběhne 7. 5. 2025. 

Všichni rodiče budou včas informováni prostřednictvím webových stránek školy 
a na infokanálu městyse Nedvědice. 

Úspěchy našich žáků

Dne 13. listopadu proběhla v režii 
MAP Tišnov ANGLICKÁ KONVERZAČNÍ 
SOUTĚŽ. Naši školu ve dvou kategoriích 
reprezentovali čtyři žáci. V kategorii pro 
6. a 7. ročník to byl Štěpán Melnyk (6. A) 
a Jan Lola (7. třída), v kategorii pro 8. a 9. 
ročník Iveta Šikulová a Daniel Musil (oba 
z 8. B). V konkurenci tří tišnovských škol, 
žáků z Deblína, Lomnice a Žďárce si vedli 
fantasticky. Všichni čtyři obdrželi oprav-
du vysoký počet bodů. Jejich konverzace 
byla tak skvělá, že obsadili „medailové“ 
příčky – Štěpán Melnyk 3. místo a Dani-
el Musil ve své kategorii bezkonkurenčně 
zvítězil, dostal maximální počet bodů. 
Studenti gymnázia mu vzkázali, že sme-
kají před takovým talentem. Jsem velmi 
pyšná na naše žáky, patří jim obrovská 
gratulace a ještě větší poděkování. Mrzí 
mě, když slýchám, že nedvědická škola 
není z těch nejlepších. Tady je důkaz, že 
špatní určitě nejsme, a dokážeme obstát 
ve srovnání s ostatními. 

Gabriela Sedlářová
za vyučující angličtiny

Foto: Gabriela Sedlářová

Autor: Petr Flajšingr
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Září a říjen v 5. třídě

V září odstartoval nový školní rok 
a pro páťáky (a nejen pro ně) při-
pravil spoustu novinek, překvapení, 
výzev a dobrodružství. Tak se podí-
vejme, co jsme v září a říjnu všechno 
zažili…

Hned první týden jsme si v rámci 
sportovního dne užili pohyb venku 
– šli jsme z Věžné (kam nás dovezl 
vlak) přes Pernštejn do Nedvědi-
ce. Nádherné počasí, dobrá nálada, 
krásné výhledy, co si můžete přát 
víc?

Další vycházka (ano, všimli jste si 
dobře, chodíme hodně a rádi) byla 
na Dolní Čepí, kde jsme pronikli do 
tajů moštování klasickým způso-
bem, nakrmili kravičky a ochutnali 
skvělé sýry. A komu za to můžeme 
vděčit? Moc děkujeme celé rodině 
od naší žákyně Adélky Blechové – 
dědečkovi, babičce i tatínkovi, kteří 
nás u sebe mile uvítali a připravili nám 
skvělý program, u kterého jsme se mnohé 
naučili. 

A hurá na Pernštejn! Zase! Však je to 
gotický hrad, a tak se nám to hodí k do-
plnění učiva vlastivědy! Tentokrát jsme 
se byli podívat, jak podzim čaruje s bar-
vami – navštívili jsme výstavu Podzim 

na Pernštejně. Moc děkujeme manželům 
V. a L. Havlíčkovým za skvělé občerstvení 
v podobě ledňáčků. 

V říjnu na nás čekaly akce dvě. Nejprve 
jsme se vypravili vlakem do tišnovského 
muzea na výstavu s názvem S očima doko-
řán. To byste koukali, jaké optické klamy 
lze kolem nás pozorovat!

Výsledky přijímacího řízení žáků devátého ročníku

Na podzim tohoto roku jsme obdrželi 
od společnosti Cermat detailní výsledky 
jednotné přijímací zkoušky z českého ja-
zyka a matematiky našich dvaceti osmi 
loňských deváťáků. Měli jsme tak možnost 
zjistit, ve kterých oblastech byli žáci úspěš-
ní a čemu se více věnovat při přípravě letoš-
ních i budoucích žáků devátého ročníku, 
aby prošli úspěšně přijímacím řízením.

Dobrých výsledků dosáhli naši devá-
ťáci v úkolech z oblasti literatury či kon-
strukční geometrie. Skvěle si vedli v prá-
ci s daty. Zde měli o 15 % lepší výsledky, 
než byl celorepublikový průměr. Naopak 
víme, že je nutné zaměřit se v českém ja-

zyce více na pravopis, syntaktické úkoly, 
komunikační a slohovou výchovu. V ma-
tematice musíme věnovat zvýšenou po-
zornost početním operacím, výrazům 
a mnohočlenům či nestandardním apli-
kačním úlohám. Otázky z těchto oblastí 
činily žákům největší potíže a skončili 
v nich lehce pod celorepublikovým prů-
měrem. 

Rádi bychom zde vyzdvihli úspěch 
několika žáků loňské deváté třídy, kteří 
dosáhli velmi dobrých výsledků. Z maxi-
málního počtu 50 bodů získalo více než 
30 bodů 11 žáků v testu z českého jazyka 
a 9 žáků v testu z matematiky. 

Již od začátku tohoto školního roku 
se během výuky soustavně věnujeme pří-
pravě na přijímací zkoušky. Stejně jako 
loni si už letošní deváťáci vyzkoušeli testy 
Cermat nanečisto. Testování ve škole pro-
běhlo za stejných podmínek jako při sku-
tečném přijímacím řízení. Tuto možnost 
jsme žákům nabídli i proto, aby si uvě-
domili, že zkoušky nejsou jednoduché. 
Chtějí-li uspět, musí se poctivě připravo-
vat i samostatně doma. Budeme jim přát, 
aby se jim při studiu dařilo, byli pilní a vy-
trvalí, ať přijímací zkoušky dopadnou co 
nejlépe.

Vedení školy

Nakonec jsme si ale nechali setká-
ní nejpříjemnější a nejvíce dobro-
družné. Na stezce s Harry Potterem 
jsme museli nejprve splnit 5 jeho 
složitých úkolů, za které jsme do-
stali kousky skládačky, na níž byla 
napsaná zašifrovaná zpráva, co nás 
dovedla až k pokladu. Cesta ved-
la z Nedvědice do Černvíra. No jo, 
ale naproti nám šli z Doubravníku 
žáci 5. třídy, kteří chtěli poklad zís-
kat stejně jako my! Kdo vyhrál? No 
přece dobrá nálada, přátelství a ra-
dost ze společného setkání. S pod-
porou černvírských tatínků jsme 
si mohli založit na dětském hřišti 
ohniště, opéci si dobroty a společně 
si povídat, hrát, koukat se, přemýš-
let… Jaké to bude za rok v Nedvědici 
až budeme v jedné třídě? Půjdeme 
nám to? Budeme kamarádi? Podle 
prvních reakcí určitě! Už teď se tě-

šíme na další setkání – tentokráte pomě-
říme sportovní síly ve fotbale a vybíjené… 
musíme jen počkat, až nám to počasí do-
volí.

Ilona Lukášková
třídní učitelka 5. ročníku

Vycházka na Pernštejn

Dobrodružná procházka do Černvíra
 Foto: Monika Havířová

Dolní Čepí
Foto: Ilona Lukášková
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Mezinárodní projekt Záložka do knihy spojuje školy

Máme tu opět podzim a s ním i mezi-
národní česko-slovenský projekt Záložka 
do knihy spojuje školy, který spolupořá-
dají Národný inštitút vzdelávania a mlá-
deže a Knihovna Jiřího Mahena v Brně. 
Tentokrát jsme se pustili do tvoření 
na téma Od mravence po velrybu – inspi-
rující svět zvířat. 

Za partnera nám byla přidělena sloven-
ská Základní a mateřská škola Unín. Spo-
lupráce s ní byla velmi dobrá. Vzájemně 
jsme si představili naše školy a naši práci. 
Vše probíhalo velmi přátelsky. Slovenské 
děti požádaly o kontakt na ty naše, aby si 
s nimi mohly dopisovat. 

Naši školu tentokrát reprezentovali 
žáci 3., 4., 5., 6. a 7. třídy. Vyrábění zálo-
žek jsme si moc užili. Kromě klasických 
jsme zkoušeli i různé skládané či jinak 
neobvyklé podoby. Letošní téma „Svět 
zvířat“ se dětem líbilo. Při tvoření jsme 
si vyprávěli o domácích mazlíčcích, které 
žáci malovali, nebo o různých zvláštních 
zvířatech a zajímavostech ze zvířecí říše. 
Bylo to moc fajn.

Nakonec jsme udělali asi 130 záložek, 
které jsme zabalili a společně s dopi-
sem a pozdravy pro naše přátele odeslali 
na Slovensko. Pár dní nato jsme dostali 
balíček my. Přišla nám spousta krásných 
záložek. Menším čtenářům budou určitě 
vítaným pomocníkem, ti větší si můžou 
na záložkách najít kontakt a navázat nová 
přátelství. 

Projekt nás ani letos nezklamal a už se 
těšíme, s jakou výzvou přijde zase za rok.

Iva Lukasová
vyučující výtvarné výchovy

Zdravé svačinky

Na konci října si děti ze třetí a čtvrté třídy vyzkoušely zážitkové 
učení v podobě přípravy zdravých svačinek. Protože se blížil ha-
lloween, také recepty a zdobení svačinek se nesly v tomto duchu. 
A co dobrého si děti připravily?

Strašidelné toasty, těstovinový salát, pomazánku z červené 
řepy s ozdobou netopýra a jako sladká tečka se podávaly čoko-
ládové muffiny. Děti vaření opravdu bavilo, svačinky se podařily 
a všem moc chutnaly.

Aby si děti mohly vyzkoušet recepty i doma, vytvořily si na zá-
věr v pracovních činnostech vlastní halloweenskou kuchařku.

Dagmar Lolová
třídní učitelka 3. ročníku

Záložky ze Slovenska
Foto: Iva Lukasová

Záložky našich žáků

Čtvrťáci připravují toastové mumie
Foto: Eva Šimečková

Žákyně třetí třídy a jejich těstovinový salát
Foto: Dagmar Lolová
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Sedmáci na přírodovědné exkurzi

Vzhůru do vesmíru

Na konci září jsme s žáky sedmého ročníku vyrazili na exkurzi 
do Brna. Díky naší paní asistentce Tereze Čechové jsme objevili 
místo, na kterém nikdo z nás ještě nebyl – Přírodovědnou stanici 
Kamenačky v Brně Židenicích. Jedná se o místo jako stvořené pro 
milovníky drobných zvířat. Protože je náplní přírodopisu v sed-
mém ročníku zoologie, ani chvíli jsem neváhala a objednala pro 
žáky 90minutový program zaměřený na poznávání tamějších 
zvířat. K vidění zde bylo množství terarijních i akvarijních živoči-
chů, řada obojživelníků, plazů, bezobratlých a několik drobných 
savců. Programem nás provedla vedoucí stanice, která dětem po-
skytla mnoho zajímavých informací ze života zvířat. 

V prostorách stanice jsme navštívili i tropický skleník, v němž 
jsme s paní asistentkou pocítily lehkou nervozitu, když si děti 
upřeně prohlíželi dva místní kajmani. Na klidu nám příliš nepři-
dalo, když vedoucí centra vytvořila mezi dětmi a těmito krokodý-
ly bariéru pouze z koštěte.

Děti zaujaly také venkovní prostory stanice, kde se mezi zele-
ní a chodníky procházela drůbež nejrůznějších barev a druhů. 
Co jsme však na exkurzi ocenili nejvíce, byla možnost vzít někte-
rá zvířata do ruky, pohladit si je, nebo je dokonce i nakrmit. Ten-
to bezprostřední kontakt přidal na atraktivnosti celého výletu. 
Pokud patříte mezi ty, kteří centrum ještě nenavštívili, vřele vám 
jeho návštěvu doporučuji. 

Na závěr dovolte, abych poděkovala za pomoc během exkurze 
paní asistentce Aleně Bané, která zastoupila nemocnou kolegyni 
a zvládla s námi i nepříjemnou cestu do Brna v době výluky vlaku.

Eva Zemanová 
třídní učitelka 7. ročníku

Každý rok společně vyrážíme do Hvězdárny a planetária v Brně 
umístěných v malebném parku Kraví hory. Planetárium nabí-
zí řadu poutavých pořadů pro školy a zdejší digitárium je jedno 
z nejmodernějších v Evropě. 

Tentokrát jsme 1. 11. 2024 navštívili představení s názvem 
Planety: Cesta sluneční soustavou. Nejdříve jsme pořad zahájili 
prohlídkou hvězdné oblohy, proběhla i ukázka nejnápadnějších 
a nejznámějších hvězd, souhvězdí a těles sluneční soustavy. Poté 
se již v rámci 2D programu žáci rozletěli vesmírem a navštívili 
Měsíc, jediné vesmírné těleso, na němž lidé dosud přistáli. Dal-
ším cílem byl Mars, který se nejvíce podobá Zemi. Výprava pokra-
čovala dál ke čtyřem plynným obrům – Jupiteru, Saturnu, Uranu 
a Neptunu. Prolétli jsme kolem kosmického ledovce, jehož slože-
ní odpovídá materiálu, ze kterého vznikla celá sluneční soustava. 
A nakonec nás čekala trpasličí planeta Pluto. 

Průzkum vesmíru byl fascinující a přinesl nám překvapivé po-
znatky. Návštěva obohatila naše znalosti z oblasti vesmíru zá-
bavnou a interaktivní formou.

Odjížděli jsme spokojeni a plní zážitků. Už teď se těšíme na pří-
ští návštěvu planetária.

Leona Vejrostová
třídní učitelka 4. ročníku

Foto: Eva Zemanová

Foto: Marika Jurmanová Punčochářová
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Naše školní družina

Letošní školní rok bude v naší družině 
opět plný zážitků a dobrodružství. Chcete 
vědět, co jsme již společně prožili?

Od září jsme se pustili do mnoha zajíma-
vých aktivit, které nám zpříjemnily odpole-
dne po škole. Seznámili jsme se s novými ka-
marády, vyzkoušeli jsme si spoustu nových 
her a společně jsme si užili mnoho legrace.

Jedním z našich největších hitů byl 
bezesporu Den čokolády. Ochutnali jsme 
různé druhy čokolády a dozvěděli jsme se 
mnoho zajímavého o jejím původu. 

Vlaštovkové závody byly plné smíchu, 
povzbuzování a samozřejmě i troškou 
zdravé soutěživosti. 

Velmi oblíbené bylo také malování man-
dal, při kterém jsme si nejen uvolnili mysl, 
ale také vytvořili krásná umělecká díla. 

Spolupráce s paní učitelkou J. Švancaro-
vou a s letošními deváťáky nám pomohla 
rozvíjet nejen naše znalosti o zvířatech, 
ale také další dovednosti. Při řešení kví-
zů jsme si procvičili logické myšlení, při 
vybarvování omalovánek jsme rozvíjeli 
svou kreativitu a při práci ve skupinách 
jsme se učili spolupracovat. Byla to skvělá 
příležitost pro náš všestranný rozvoj.

Podzim je dobou dýní, které zdobí naše 
stoly a zahrady. Letos jsme se rozhodli 
místo klasického dlabání, že tuto zeleni-

nu pomalujeme. Malování dýní bylo jako 
pohádka! Obyčejné dýně jsme proměni-
li ve veselá zvířátka, strašidelné příšery 
nebo roztomilé tvářičky. Každá dýně byla 
jedinečná a vyprávěla svůj vlastní příběh.

Nezapomenutelným zážitkem a zavr-
šením říjnových dnů se pak stala hallo-
weenská diskotéka, kdy jsme se převlékli 
za strašidla a společně si zasoutěžili a za-
tančili.

I do dalších měsíců se můžeme těšit 
na další zajímavé projekty a akce.

Hana Bublánová
za vychovatelky ŠD

Naše škola získala díky podpoře Mini-
sterstva průmyslu a obchodu možnost 
vybavit druhou počítačovou učebnu. Tím 
se posouváme vpřed a otevíráme žákům 
nové možnosti učení. Moderní vybavení 
jim poskytne lepší zázemí nejen pro osvo-
jení digitálních dovedností, ale také pro 
realizaci různorodých projektů a nápadů.

Novinky v základní škole 

Začátkem nového školního roku jsme 
oživili výuku pracovních činností. V de-
vátém ročníku jsme začali pracovat s la-
boratorní technikou a jde nám to opravu 
skvěle. Deváťáci mají za sebou již filtraci, 
kde se naučili skládat různé typy filtrač-
ních papírů a také si vyzkoušeli filtrovat 
směs modré skalice a písku. Zkoumali 
i vypařování a krystalizaci přefiltrované 
směsi. Při sublimaci nechali uniknout 
naftalen, jehož pronikavým zápachem 
o sobě dali vědět i v ostatních patrech 
školy. Pod mikroskopem zkoumáme trva-
lé živočišné a rostlinné preparáty. V dal-
ších hodinách budeme zkoumat různé 
typy plísní, zkoušet vytvářet nativní pre-
paráty, měřit pH nebo se zaměřovat na 
fyziologii a genetiku člověka.

Jana Švancarová
koordinátorka ICT

Foto: Veronika Pospíšilová

Foto: Markéta Pučálková 
Foto: Hana Bublánová

Foto: Jana Dvořáčková

Foto: Jana ŠvancarováNová počítačová učebna
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Adaptační pobyt pro žáky 6. ročníku

Sportovní úspěchy našich žáků

I v letošním školním roce jsme se rozhodli uspořádat v září pro 
žáky nově přicházející na 2. stupeň adaptační pobyt na Borovin-
ce u Bystřice nad Perštejnem. O tradičně kvalitní program se nám 
postaralo Outdoor Centrum Domanín. Počasí vyšlo oba dny přímo 
ukázkově a akce jednoznačně splnila svůj cíl. Děti zpracovávaly téma 
adaptačního pobytu jak v hodině slohu, tak v hodině výtvarné vý-
chovy. Vznikl rozměrný plakát vyjadřující pochvalu krásného ubyto-
vání, dobrého jídla (např. kuřecí řízek s hranolky) i adrenalinových 
aktivit. Největší úspěch měly airsoft, aquazorbing a lanové centrum, 
kde šesťáci často překonávali samy sebe. Menší úspěch už měla pěší 
turistika. Děkujeme dětem i paním asistentkám za velmi příjemný 
společně strávený čas.  

Gabriela Sedlářová, Ladislava Kobzová
třídní učitelky

Foto: Archiv ZŠ

Každoročně se na podzim na druhém 
stupni žáci a žákyně v hodinách tělesné 
výchovy připravují na soutěž ve sportov-
ním čtyřboji. Je fajn nacházet mezi nimi 
nadšence, kteří rádi porovnávají svou 
rychlost a sílu s ostatními, chtějí vyhrát 
a posouvat se dál. Letos se na okresní 
kolo čtyřboje vydalo do Žďáru nad Sá-
zavou sedm sportovců (vítězů školního 
kola) – Maruška Plchová, Jolanka Zema-
nová, Eliška Balášová, Adélka Koukalová, 
Gábinka Sedláková, Tom Hovorka a Vojta 
Šejnoha, aby podali co nejlepší výkon ve 
šplhu, člunkovém běhu, hodu medicin-
balem a ve skoku z místa. Každý z nich 
má disciplínu, ve které se cítí být silný. 
Jejich výsledky v kategoriích (mladší – 
starší žáci) okresního kola to jen potvr-
dily: nejrychlejší šplh (4,3 s) a také skok 
z místa (200 cm) Marušky Plchové, druhý 
nejrychlejší šplh (5,6 s) Elišky Balášové, 
nejdelší skok z místa (207 cm) Jolanky 
Zemanové, třetí nejrychlejší čas v člunko-
vém běhu (10,2 s) Vojty Šejnohy. Na čtyři 
nejlepší příčky, které zajišťují postup do 
krajského kola, je nezbytné prokázat vše-
strannost a být úspěšný ve všech čtyřech 

disciplínách. A to se nám povedlo! Ma-
ruška Plchová (1. místo), Eliška Balášová 
(3. místo) a Jolanka Zemanová (4. místo) 
si svými výkony zajistily účast v krajském 
kole, které proběhlo v sobotu 30. listo-
padu. Jak naše dívčí trio dopadlo? Nejlé-

pe, jak mohlo. 1. místo Marušky Plchové, 
4. místo Jolanky Zemanové a 5. místo 
Elišky Balášové. Moc vám, děvčata, gratu-
lujeme a děkujeme za skvělou reprezenta-
ci naší školy, kterou jste dokázaly vynést 
v krajském kole na ta nejvyšší místa.

Kromě úspěšného sportovního čtyřboje 
nás ještě čekala okrsková soutěž ve šplhu 
na tyči – soutěž tříčlenných týmů. Vyslali 
jsme do Tišnova dva týmy. Za děvčata bo-
jovaly Maruška Plchová, Katka Blažková 
a Eliška Balášová, za hochy Honza Lola, 
Tom Hovorka a Vojta Šejnoha. Se silný-
mi atlety z tišnovských a kuřimských 
škol bylo pro naše kluky těžké soupe-
řit, proto velmi děkujme za vybojované 
6. místo. Zato tým nedvědických dívek 
za sebou nechal všechny školy a skončil 
první! A týden na to se radovaly z 2. místa 
v okresním finále.

 Máme za sebou listopad plný sportov-
ních úspěchů. Děkujeme všem sportov-
cům za reprezentaci naší školy, za jejich 
chuť i odvahu porovnat své síly s ostat-
ními a také se nevzdávat, když to úplně 
nejde. Vyhrát je jistě krásný pocit, ale zú-
častnit se také.

Kateřina Vejrostová

Zlatá medaile pro Marušku Plchovou 
(krajské kolo čtyřboje, Havlíčkův Brod) 

Foto: Eva Zemanová

Okresní finále ve šplhu (Tišnov) – zleva 
M. Plchová, E. Balášová, K. Blažková 

Foto: Lenka Slezáková

Foto: Kateřina Vejrostová
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Návštěva Osvětimi

V první polovině listopadu jsme se 
s žáky devátého ročníku vydali na exkur-
zi do Osvětimi. Jelikož máme letos méně 
početnou třídu a ne všichni naši deváťá-
ci se na prohlídku cítili dostatečně silní, 
doplnili ochotně místa v autobusu žáci 
ze štěpánovské základní školy. Navštívili 
jsme jak koncentrační tábor Auschwitz I, 
tak i nedaleký vyhlazovací tábor v Bře-
zince (Auschwitz II – Birkenau). Po celou 
dobu nás doprovázela místní průvodky-
ně, která nám poskytla řadu cenných in-
formací. Svůj výklad doplnila pozoruhod-
nými průvodcovskými zkušenostmi. 

Prostřednictvím memoárové litera-
tury a dokumentů jsem se snažila žáky 
předem připravit na to, co uvidí. Všichni 
se shodli, že pro ně byl pohled na tábor, 
dochované obrazové materiály a osobní 
věci nevinných obětí daleko horší, než 
byly jejich představy. Myslím si, že je dů-
ležité, aby žáci měli možnost navštívit 
i takováto místa, jež jim pomohou snáze 
pochopit historii. Pocity úzkosti, bezna-
děje a tíživá atmosféra, která zde panuje, 
zůstanou navždy v jejich paměti. Snad 
si uvědomí, jak je důležité znát historii, 
aby se podobné hrůzy již nikdy neopa-
kovaly, a budou si více vážit třeba i drob-
ností, které jsou pro náš současný život 
naprosto samozřejmé. 

Byla bych ráda, kdyby se exkurze stala 
pravidelnou součástí výuky v deváté tří-

dě. Žáci by tak měli jedinečnou příležitost 
propojit literární a dějepisné učivo se sil-
ným osobním zážitkem. Snad se nám 
to podaří. 

Níže si můžete přečíst postřehy někte-
rých našich žáků. 

Eva Zemanová 

Zaujalo mě, jak je koncentrační tábor 
velký a kolik věcí se v Osvětimi dochovalo. 
Atmosféra zde byla hodně silná. Překvapilo 
mě, že se paní průvodkyně zmínila o pol-
ském fotbalistovi Lewandowském. Myslím 
si, že je důležité, abychom věděli o straš-
ných činech, které se v Osvětimi děly.

Vojtěch Šejnoha

Myslím si, že by toto místo měli vidět 
všichni lidé, aby se znovu neděly špatné 
věci jako v Osvětimi. Exkurze byla zajíma-
vá, celkově to pro mě byl zážitek. Počasí 
dodávalo smutnou atmosféru, která mi vy-
hovovala, protože jsem se mohla lépe vžít 
do situace, ve které byli lidé, co do Osvě-
timi přijeli. Také jsem se od paní průvod-
kyně dozvěděla spoustu nových informací 
a mohla jsem na vlastní oči vidět, jak to 
v táboře vypadalo, takže jsem spokojená. 
Jen byla prohlídka hodně dlouhá, takže 
jsem byla na konci unavená a zmrzlá.

Mariana Kalmanová

Exkurze mě velmi zasáhla, dost mě to 
psychicky rozhodilo. Věděla jsem, nebo 
alespoň jsem tušila, že to bylo strašné, 
co lidé a děti museli prožívat, ale až jsem 
viděla Osvětim na vlastní oči, tak se mě 
to dotklo ještě víc. Doufám, že se už nic 
takového dít nebude. Na takovou exkurzi 
příště už určitě nepojedu.

Sofie Vacenovská

Exkurze v Osvětimi byla velice zajíma-
vá. Hodně mě to bavilo, dozvěděla jsem 
se dost informací, které jsem nevěděla. 
Velmi zajímavá byla prohlídka plynové 
komory. Překvapilo mě, že se do tak malé 
místnosti vešlo tolik lidí. Také jsem nevě-
děla, že byl koncentrační tábor rozdělen 
do tří částí. Myslela jsem, že byly jen dvě, 
které se dochovaly. Další informace, která 
byla velice zajímavá, se týkala krys. V tá-
boře prý byly velké jako kočky. 

Nela Kotinská

V Osvětimi mě nejvíce překvapilo, kolik 
lidí se vešlo do jedné plynové komory. Také 
mě udivilo, že Hitler koncentrační tábor 
nikdy nenavštívil. Myslím, že by toto mís-
to měli navštívit všichni, aby věděli, co se 
dělo v minulosti, a aby se to v budoucnu 
už nikdy neopakovalo. 

Karolína Šauerová

Nejvíce mě překvapilo, jak průvodkyně 
mluvila o rodině polského fotbalisty. Od-
nesl jsem si z exkurze to, že doba byla ješ-
tě horší, než jsem si myslel.

Vlastimil Havránek

Exkurze ve mně vyvolávala smíšené, 
až nepříjemné pocity. Jsem ráda, že jsem 
měla možnost místo navštívit, ale už nikdy 
bych tam nejela znovu.

Natálie Kožíková

Výlet byl pro mě ponaučením. Zaujalo 
mě, kolik lidí se vešlo do plynové komo-
ry a kolik lidí stihli nacisté v táboře zabít. 
Když jsme přijeli, působil na mě tábor 
smutně a dojemně. 

Štěpán Krytinář

Foto: Eva Zemanová

Auschwitz I – Před plynovou komorou Auschwitz II – Birkenou – Příjezdová (selekční) rampa
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Začátek školního roku v mateřské škole

Letošní školní rok jsme zahájili radost-
ným obdobím adaptace nových dětí. Naší 
prioritou bylo vytvořit příjemné prostře-
dí, v němž se děti budou cítit bezpečně 
a spokojeně. Prvního října nás navštívily 
děti z první třídy základní školy a po vzá-
jemném seznámení jsme společně trávili 
chvíle na naší školní zahradě. Tento čas 
pro děti znamenal nejen možnost navá-
zání nových přátelství, ale také prostor ke 
sdílení zážitků mezi staršími a mladšími 
kamarády.

V říjnu jsme v rámci týdenního tématu 
navštívili místní moštárnu. Děti si přines-
ly jablka a prošly celým procesem výroby 
moštu pod vedením manželů M. a J. Opl-
tových, kterým tímto děkujeme. Děti si 
nadšeně odnesly do školky téměř 50 lit-
rů moštu, který nám velkoryse věnovala 
Základní organizace Českého zahrádkář-
ského svazu Nedvědice. Děkujeme za tuto 
štědrost a podporu!

Dne 23. října proběhl preventivní pro-
gram zaměřený na chování dětí. Lektor 
s dětmi interaktivně probíral situace, 
jak se správně zachovat při kontaktu 

Foto: Ludmila Skulová

Foto: Petr Konečný

Foto: Hana Špačková

Foto: Ludmila Skulová

s cizími lidmi a jak budovat zdravé vzta-
hy ve třídě. Program zdůraznil důležitost 
správného jednání mezi kamarády a re-
spektu k odlišnostem. Vše bylo zábav-
nou formou obohaceno o scénky, které 
děti nejen zaujaly, ale také jim poskytly 
užitečné dovednosti do každodenního 
života.

Na naši školní zahradu jsme pro děti 
zakoupili dva nové herní prvky, které při-
nášejí další možnosti pro aktivní trávení 
času na čerstvém vzduchu. Jako v před-
chozích letech jsme se zapojili do projek-
tu Lokomoce – pohyb jako prevence, který 
motivuje děti k radosti z pohybu a péči 
o jejich zdraví.

V našem programu máme připraveno 
mnoho dalších akcí – návštěvu Solné 
jeskyně v Tišnově, výpravu do Muzea 
města Tišnova, sportovní Školympiádu 
s prvňáčky, čtení pohádek se 4. třídou. 
V prosinci nás navštíví Mikuláš s čertem, 
upečeme si vánoční cukroví a oslavíme 
ve školce Vánoce.

Věříme, že všechny připravované akce 
obohatí děti o nové zážitky a dovednosti. 

Těšíme se na krásné společné chvíle, 
které nás ve školce čekají.

Ludmila Skulová
za kolektiv MŠ

Foto: Hana Špačková
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